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ORGAN AL COMITETULUI JUDEŢEAN SIBIU AL P. C. R. ŞI AL CONSILIULUI POPULAR JUDEŢEAN PROVIZORIU

LUCRĂRILE SESIUNII
MARII ADUNĂRII NATIONALE

Lucrările primei sesiuni a ce
lei de-a Vl-a legislaturi a Ma
rii Adunări Naţionale a Repu
blicii Socialiste România au 
continuat în cursul zilei de vi
neri.

Dimineaţa au avut loc şedin
ţe de lucru ale unor comisii 
permanente în legătură cu exa
minarea proiectelor de legi în
scrise în continuare pe ordinea 
de zi a Marii Adunări Naţionale.

După-amiază, lucrările sesiu
nii Marii Adunări Naţionale 
s-au desfăşurat în şedinţă ple
nară.

La intrarea în sală, deputaţii 
şi invitaţii au întîmpinat cu pu
ternice aplauze pe conducătorii 
de partid şi de stat.

In loja din dreapta incintei 
au luat loc tovarăşii Nicolae 
Ceauşescu, Ion Gheorghe Mau
rer, Gheorghe Apostol, Chivu 
Stoica, Paul Niculescu-Mizil, 
Virgil Trofin, Ilie Verdeţ, Con
stantin Drăgan, Janos Fazekas, 
Petru Lupu, Manea Mănescu, 
Leonte Răutu, Gheorghe Stoica, 
Vasile Vîlcu.

în loja din stînga au luat loc 
membrii Consiliului de Stat.

Au asistat numeroşi invitaţi 
— activişti de partid şi de stat, 
conducători ai instituţiilor cen
trale şi ai organizaţiilor obşteş
ti, personalităţi ale vieţii eco
nomice, ştiinţifice şi culturale.

Erau prezenţi şefi ai misiu
nilor diplomatice acreditaţi în 
ţara noastră. Au asistat, de ase
menea, ziarişti români şi cores
pondenţi ai presei străine.

După ce a deschis lucrările 
şedinţei, preşedintele Marii A- 
dunări Naţionale, Ştefan Voi- 
tec, a dat cuvîntul deputatului 
Manea Mănescu, vicepreşedinte 
al Consiliului de Stat, care a 
prezentat expunerea la Proiec
tul de lege cu privire la orga
nizarea şi funcţionarea Consi
liului Economic. Raportul Co
misiei economico-financiare la 
acest proiect de lege a fost pre
zentat de deputatul Aurel Vi- 
joli, preşedintele comisiei.

Au avut loc apoi discuţii, la 
care au luat cuvîntul deputaţii 
Costache Sava, director general 
al Combinatului petrochimic — 
Piteşti şi Gheorghe Pană, prim- 
secretar al Comitetului judeţean 
Braşov al P.C.R., preşedintele 
Consiliului popular judeţean.

Proiectul de lege a fost dis
cutat apoi pe articole şi supus 
în întregime votului deputaţilor.

Marea Adunare Naţională a a- 
doptat prin vot secret, cu bile, 
Legea cu privire la organizarea 
şi funcţionarea Consiliului Eco
nomic.

raportul Comisiei la acest pro
iect de lege.

La discuţia generală au luat 
cuvîntul deputaţii Nicolae Mili
tam , general-locotenent şi Miu 
Dobrescu, prim-secretar al Co
mitetului judeţean — Iaşi al 
P.C.R., preşedintele Consiliului 
popular judeţean.

După discuţia pe articole, 
proiectul de lege a fost supus în 
întregime votului deputaţilor.

Marea Adunare Naţională a 
adoptat prin vot secret, cu bile, 
Legea privind înfiinţarea, orga
nizarea şi funcţionarea Consi
liului Apărării Republicii So
cialiste România.

tului judeţean — Dolj al P.C.R., 
preşedintele Consiliului popular 
judeţean, Hans Mihai Well- 
mann, directorul Liceului nr. 2 
din Sighişoara, judeţul Mureş şi 
Ştefan Pascu, rectorul Universi
tăţii „Babeş-Bolyai“ din Cluj.

Proiectul de lege a fost dis
cutat apoi pe articole şi supus 
votului deputaţilor.

Cu unele amendamente pro
puse, Marea Adunare Naţională 
a adoptat prin vot secret, cu 
bile, Legea privind Statutul per
sonalului didactic din Republica 
Socialistă România.

Primit cu vii aplauze a luat 
cuvîntul tovarăşul Ion Gheorghe 
Maurer, preşedintele Consiliului 
de Miniştri, care a prezentat 
expunerea la Proiectul de lege 
privind înfiinţarea, organizarea 
şi funcţionarea Consiliului Apă
rării Republicii Socialiste Ro
mânia. Deputatul Ion Tutoveanu 
general de armată, vicepre
şedinte al Comisiei pentru pro
bleme de apărare, a prezentat

Trecîndu-se la următorul 
punct de pe ordinea de zi de
putatul Ştefan Bălan, ministrul 
învăţămîntului, a prezentat ex
punerea la Proiectul de lege 
privind Statutul personalului 
didactic din Republica Socia
listă România. Deputatul Con
stantin Dinculescu, preşedintele 
Comisiei pen tru ' învăţămînt, 
ştiinţă şi cultură, a prezentat 
raportul acestei comisii şi a ce
lei juridice la proiectul de lege.

La discuţia generală asupra 
acestui proiect de lege au luat 
cuvîntul deputaţii George Bără- 
nescu, rectorul Institutului poli
tehnic din Bucureşti, Emeric 
Antal, profesor la Liceul din 
Miercurea-Ciuc, judeţul Har
ghita, Stela Rădăşeanu, profe
soară la liceul „Ştefan cel Ma
re“ din Suceava, Gheorghe Pe- 
trescu, prim-secretar al Comite-

La ultimul punct de pe ordi
nea de zi, deputatul Constantin 
Stătescu, secretarul Consiliului 
de Stat, a prezentat expunerea 
la proiectele de legi pentru a- 
probarea decretelor cu putere 
de lege, emise de Consiliul de 
Stat, între 28 decembrie 1968 şi 
11 martie 1969, iar deputatul 
Mircea Rebreanu, secretar al 
Comisiei juridice, a prezentat 
raportul acestei comisii referitor 
la aceste proiecte de lege.

Marea Adunare Naţională a a- 
probat, prin vot secret, cu bu
letine, toate decretele cu putere 
de lege emise de Consiliul de 
Stat de la ultima sesiune.

Preşedintele Marii Adunări 
Naţionale, Ştefan Voitec, a ros
tit apoi cuvîntul de închidere a 
primei sesiuni a celei de-a Vl-a 
legislaturi a Marii Adunări Na
ţionale a Republicii Socialiste 
România.

(Agerpres)

EXPUNEREA LA PROIECTUL DE LEGE 
privind înfiinţarea, organizarea şi funcţionarea 

Consiliului Apărării Republicii Socialiste România
prezentată de tovarăşul Ion Gheorghe Maurer

STIMAŢI TOVARĂŞI 
DEPUTAŢI,
Obiectivul fundamental, stator

nic urmărit în întreaga activitate 
desfăşurată de partidul nostru, 
de-a lungul celor 25 de ani care 
au trecut de la eliberarea Româ
niei, îl constituie — aşa cum viaţa 
a dovedit-o — îmbinarea uriaşelor 
eforturi creatoare ale maselor pen
tru edificarea noii orînHuiri so
ciale, cu grija neslăbită pentru 
consolidarea marilor cuceriri revo
luţionare ale poporului român, 
care pentru prima oară în decursul 
frămîntatei sale istorii a devenit 
singurul stăpîn al destinelor sale. 
Înalta conştiinţă a îndatoririlor na
ţionale şi internaţionale ce le 
revin, au determinat partidul 
şi guvernul nostru să pună 
permanent în centrul preocupă
rilor întărirea capacităţii de apă
rare a patriei şi asigurarea secu
rităţii statului, ca o condiţie pri
mordială a menţinerii neştirbite a 
independenţei şi suveranităţii na
ţionale, ca un factor hotărîtor de 
care depinde îndeplinirea obliga
ţiilor ce ni le-am asumat prin tra
tatele internaţionale, a sarcinii de 
a contribui activ la sporirea for
ţei sistemului mondial socialist. 
Realizarea acestor îndatoriri este 
cu atît mai stringentă cu cit în lu
me acţionează cercurile imperia
liste agresive, care caută să im
pună forţa ca mijloc de rezolvare 
a problemelor internaţionale, cre
ează focare de război şi surse de 
încordare, atentează la libertatea şi 
independenţa popoarelor.

Dînd expresie voinţei ferme şi 
unanime a întregii noastre naţiuni 
de a apăra fără şovăire marile ei 
cuceriri dobîndite cu preţul unor 
grele lupte şi sacrificii, partidul şi 
statul au manifestat şi manifestă 
grijă neslăbită pentru făurirea şi 
educarea unei armate de tip nou, 
armată care nu cunoaşte ţel mai 
înalt decît slujirea fără preget a 
intereselor vitale ale poporului ro
mân, ale cauzei socialismului şi 
păcii. împrejurările în care desă
vârşim opera de construcţie socia
listă, realităţile hunii contempora
ne n i impun să perseverăm în a 
spori potenţialul miiitar al patriei 

In lumina acestor considerente şi 
în conformitate cu prevederile 
Constituţiei noastre a fost elabo

rat proiectul legii de înfiinţare, 
organizare' şi funcţionare a Consi
liului Apărării Republicii Socia
liste România, pe care, din însăr
cinarea guvernului, îl supun Marii 
Adunări Naţionale spre examinare 
şi adoptare.

Permiteţi-mi să mă opresc, pe 
scurt, asupra cîtorva dintre prin
cipalele atribuţii ale Consiliului 
Apărării, aşa cum ele sínt enun
ţate în proiect.

Consiliul Apărării este un organ 
deliberativ care are drept sarcină 
examinarea, coordonarea şi solu
ţionarea principalelor probleme în 
domeniul apărării ţării şi al asigu
rării securităţii statului, atît în 
timp de pace, cit şi în timp de 
război.

Ţinînd seama de rolul de condu
cător politic al Partidului Comu
nist Român în societatea noastră, 
rol unanim recunoscut de poporul 
român, precum şi de faptul că în 
România, întreaga putere aparţine 
poporului, proiectul de lege pre
vede că, pentru activitatea sa, 
Consiliul Apărării răspunde în faţa 
Comitetului Central al' Partidului 
Comunist Român şi a Marii Adu
nări Naţionale, iar in intervalul 
dintre sesiunile acesteia şi faţă de 
Consiliul de Stat.

Consiliul Apărării stabileşte con
cepţia fundamentală a sistemului 
de apărare a ţării, aprobă măsu
rile privind organizarea generală, 
dotarea şi pregătirea forţelor ar
mate şi gărzilor patriotice, precum 
şi planurile de mobilizare şi folo
sire a lor în caz de nevoie De 
asemenea, se prevede că dislocarea 
şi redislocarea trupelor pe terito
riul ţării, organizarea şi asigurarea 
militară, apărarea locală antiaeria
nă, ca şi aprobarea planurilor de 
dispersare şi evacuare a populaţiei, 
sint de competenţa Consiliului 
Apărării.

Importanţa deosebită pe care o 
prezintă înzestrarea şi perfecţiona
rea pregătirii forţelor armate, pre
cum şi eforturile depuse în acest 
scop reclamă coordonarea cores
punzătoare a acţiunilor ce se în
treprind. tn acest scop. proiectul 
de lege stabileşte că apiobarea pla
nurilor referitoare la asigurarea 
mijloacelor militare pentru apăra
rea şi securitatea ţării, ca şi urmă
rirea realizărilor, precum şi a pla

nurilor de mobilizare, a resurse
lor economiei naţionale constituie 
un atribut al Consiliului Apărării.

După cum ştiţi, problemele apă
rării şi securităţii statului intere
sează deopotrivă întregul popor, 
toate organele politice, economice 
şi de stat. în consecinţă, proiectul 
de lege înscrie obligativitatea con
ducătorilor organelor centrale ale 
administraţiei de stat de a prezen
ta Consiliului Apărării rapoarte 
referitoare la îndeplinirea sarcini
lor ce le revin în acest domeniu, 
hotărîrile Consiliului fiind obliga
torii pentru toate organele la care 
ele se referă.

Consider important de relevat că 
pentru unele probleme care, con
form prevederilor Constituţiei, sínt 
de competenţa Marii Adunări Na
ţionale sau a Consiliului de Stat, 
în proiectul de lege s-a prevăzut 
obligaţia Consiliului Apărării de a 
examina şi prezenta organelor su
preme ale puterii de stat propu- 

*neri de proclamare a stării de ne
cesitate, de declarare a mobilizării 
parţiale sau generale şi a stării de 
război. Trebuie subliniată, tot
odată, îndatorirea Consiliului Apă

rării ca, în caz de atac prin sur
prindere, să ia de îndată măsurile 
necesare pentru respingerea atacu
lui şi apărarea ţării; de altfel, în 
timp de război, Consiliul Apărării 
conduce nemijlocit operaţiunile de 
luptă.

O prevedere de deosebită în
semnătate a proiectului stipulează 
că preşedintele Consiliului Apără
rii este Comandantul Suprem al 
Forţelor Armate ale Republicii 
Socialiste România. în virtutea 
funcţiilor sale de organ deliberativ, 
Consiliul Apărării îşi desfăşoară 
întreaga activitate potrivit princi
piului muncii şi conducerii colecti
ve, principiu fundamental în acti
vitatea tuturor organelor statulúi 
nostru.

TOVARĂŞI DEPUTAŢI,

în încheiere, îmi exprim con
vingerea că prin adoptarea de că
tre Mărea Adunare Naţională a 
proiectului de lege pe care vi l-am 
prezentat, făurim un instrument 
necesar şi eficace pentru continua 
întărire a capacităţii de apărare a 
patriei noastre socialiste.
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LA ZI:
L a Mediaş

„Clubul inginerilor“
Întîmpinînd dorinţa multor 

ingineri din întreprinderile me- 
dieşene, Consiliul municipal al 
sindicatelor a înfiinţat un club 
al acestora. La sugestiile 

celor interesaţi, clubul va avea 
un regulament de funcţionare 
pe baza căruia îşi va desfăşura 
activitatea (în fiecare vineri în
tre orele 18—22, la sediul Casei 
de cultură a sindicatelor).

Clubul îşi propune să ofere 
membrilor săi un cadru adec
vat desfăşurării unor acţiuni ca:

— întîlniri cu specialişti de 
renume naţional, cadre un iver
sitare, cercetători ştiinţifici, 
specialişti de peste hotare;

— excursii de interes ştiin
ţific;

— reuniuni ale inginerilor;
— diverse activităţi pentru 

familiile membrilor.
Urmează ca vineri, 21 mar

tie a.c., să se aleagă conducerea 
clubului şi să se facă deschi
derea oficială.

„Clubul gospodinelor“
Tot la Mediaş, o altă iniţiati

vă salutară menită să asigure 
noi posibilităţi diversificării şi, 
în general, îmbunătăţirii activi
tăţilor feminine organizate în 
afara producţiei, a duş_ la în
fiinţarea clubului gospodinelor, 
în preocupările clubului va in
tra în primul rînd organizarea 
unor activităţi specifice: discuţii 
despre gospodina modernă, pro
bleme ale educaţiei matrimo
niale, chestiuni de artă culinară 
şi modă.

Tot în cadrul clubului vor a- 
vea loc schimburi de opinii pe 
cele mai diverse teme, informa
ţii fiimologice, muzicale etc. In 
esenţă, însă, clubul are ca scop 
asigurarea unor clipe de odih
nă, plăcute şi instructive în a- 
celaşi timp.

Data deschiderii oficiale a 
clubului gospodinelor va fi a- 
nunţată în zilele următoare.

Clubul va funcţiona tot în 
incinta Casei de cultură a sin
dicatelor (în fiecare miercuri 
între orele 18—21).

încă discretă pe cîmpuri, primăvara e permanentă în sere

Ín acţiunea de gospodărire a oraşelor

1 3 5  d e  insigne
într-o atmosferă festivă, impre

sionantă, edilii municipiului Sibiu 
au înmînat 135 de insigne de 
„Fruntaş în gospodărirea oraşelor“ 
deputaţilor şi activiştilor obşteşti 
care s-au afirmat prin iniţiativă'şi 
destoinicie în activitatea de înfru
museţare a urbei noastre în anul 
1968.

Cei 135 de entuziaşti, gospodari 
iscusiţi, au atras pe şantiere, prin 
exemplul lor personal, mii de ce
tăţeni, bărbaţi, femei, tineri şi 
virstnici, din centru şi de la mar
gine, în munca edilitară. Ridurile 
de pe feţele unui număr de 128 
de străzi au fost eliminate cu 
tîrnăcoapele şi casmalele cetăţe
nilor şi astupate cu zeci de mii de 
tone de balast, cu macadamuri şi 
betoane, asfalturi;, trotuare şi per
déle de copaci ornamentali, cu su- 
rîzătoare peluze de iarbă mătă
soasă şi flori multicolore.

Valoarea contribuţiei patriotice a 
cetăţenilor se cifrează la 25 300 000 
lei în anul 1968, în frunte situîn- 
du-se circumscripţiile electorale 
162 (deputat Moise Timariu), 191 
(deputat Inocenţiu Mihu) şi nr. 2 
(deputat Nicolae Saladé), care au 
realizat cel mai bogat palmares

a cartierelor Lazaret, Trei Stejari, 
Hipodrom, Gh. Gheorghiu-Dej, Lu- 
peni sau Calea Dumbrăvii şi 
Steaua, în betonarea trotuarelor pe 
41 de străzi, în întreţinerea şi în
frumuseţarea parcurilor Dumbrava 
şi Sub arini, extinderea conducte
lor de apă pe 19 străzi, taluzarea 
şi consolidarea malurilor Cibinu- 
lui, în cele 66 587 kg fier vechi 
strînse din gospodăriile cetăţenilor, 
şi numeroase alte realizări gospo
dăreşti.

în municipiul Sibiu sínt încă 
multe străzi şi cartiere care aş
teaptă iniţiativa şi mîna harnică a 
edililor, a deputaţilor şi a activiş
tilor obşteşti din circumscripţiile 
electorale.

E timpul să fie lichidate stări de 
lucruri ,ca cea din strada Maca- 
renco, desfundată şi pîngărită cu 
ulei deversat de şoferii de la 
I.R.T.A. din vecinătate, gropile şi 
denivelările din străzile I. C. Dră-
guşanu, Dîrstelor sau Jiului, din 
Calea Poplăcii, Guşteriţei sau Mă- 
gheranului, din strada Rusciorului 
sau Plameiului, din cartierul Poar-

edilitar.
Atributele edilitare ale celor 

135 se reflectă în glazura urbană

ta Turnului sau din Ţiglarilor, 
care trebuie să urce mai viguros 
pe treptele civilizaţiei urbane.

DOINA SALAJANU

La LA.S. Moşna Măsuri concrete pentru i
mu WS R! IB îS  E9 ta  tíSE K) S3realizarea producţiilor planificate

Lucrătorii întreprinderii agricole 
de stat Moşna fac intense pregă
tiri pentru buna desfăşurare a lu
crărilor din campania de însămîn- 
ţări. Ne-am adresat pentru amă
nunte tovarăşului inginer Nicolae 
Tolciu, tehnologul şef al unităţii:

— întreprinderea agricolă de 
stat Moşna trebuie să-şi sporească 
aportul la fondul de stat de pro
duse agricole. Pentru realizarea a- 
cestui deziderat major au fost o- 
perate modificări faţă de anul tre
cut în structura planului de pro
ducţie pe anul în curs?

— Şi pentru anul în curs spe
cificul unităţii noastre rămîne hor- 
tiviticol. Dar ne vom îngriji ca şi 
activitatea în sectorul zootehnic să 
dea un randament mai mare. în 
cultura mare avem de însămînţat 
în această primăvară o suprafaţă 
de 670 hectare. Vom cultiva 110 
hectare cu porumb pentru boabe, 
314 hectare cu porumb pentru si

loz, 156 hectare cu lucernă pentru 
fîn, 45 hectare cu lucernă pentru 
sămînţă şi 45 hectare cu sfeclă 
pentru însilozare.

— Ce măsuri a întreprins con
ducerea unităţii pentru realizarea 
indicatorilor planului anual de pro
ducţie în sectorul vegetal ?

— în primul rînd, întreaga su
prafaţă de teren ce urmează a fi

Interviu cu inginerul 
NICOLAE TOLCIU, 

tehnologul-şef al unităţii

Aspect din timpul lucrărilor Sesiunii Marii Adunări Naţionale

însămînţată în primăvară este a- 
rată din toamnă. Acum urmează 
să pregătim patul germinativ doar 
prin discuri şi grăpări.

în  al doilea rînd, multe din pre
vederile planului de fertilizare a 
terenurilor au şi fost realizate. 
Faţă de planul de 7 020 tone în
grăşăminte naturale ce trebuie să 
le transportăm şi să le aplicăm în 
cîmp în această primăvară, pînă 
în prezent am transportat 7 520 
tone. Vom mai transporta, tot pen
tru fertilizarea terenurilor desti
nate unor culturi de primăvară, 
încă 500 tone. Dacă la această can
titate se mai adaugă încă 1 800 
tone transportate în cîmp din 
toamnă, se vede că noi vom aplica 
pentru culturile din primăvara a- 
cesta o cantitate de 9 820 tone 
îngrăşăminte naturale. Pentru a ne 
edifica asupra dozei de îngrăşare a 
terenului (bineînţeles, e un ter
men impropriu, dar nu avem, pînă 
în prezent altul mai bun!); men
ţionez că cele 7 020 tone ie vom 
aplica pe numai 206 hectare, ceea 
ce înseamnă peste 34 tone îngră- 
şămînt natural la fiecare hectar. 
Pe lingă aceasta, pentru obţinerea 
unor producţii vegetale măi mari 
vom aplica şi importante cantităţi 
de îngrăşăminte chimice. Pînă în 
prezent am împrăştiat mecanic o 
cantitate de 80 tone superfosfat pe 
263 hectare în vie, livadă şi pe

terenul destinat porumbului pen
tru boabe. De asemenea, am mai 
aplicat 45 tone îngrăşăminte 
azotoase şi complexe pe o su
prafaţă de 242 hectare. Avem 
prevăzute însă în planul de ferti
lizare a terenurilor pe acest an 
cantităţi mult mai mari de îngră
şăminte chimice: 577 tone azotoa
se, 478 tone fosfatice, 56 tone po- 
tasice şi 116 tone complexe. Ele 
vor fi aplicate conform prevederi
lor amănunţite ale planurilor de 
fertilizare întocmite pe culturi, în 
funcţie de fertilitatea potenţială a 
fiecărei tarlale, conform sistemului 
de îngrăşare stabilit.

— Din ceea ce ne-aţi relatat, 
este vizibilă orientarea conducerii 
întreprinderii spre agricultura mo
dernă. Aţi mai luat şi alte măsuri 
pentru a realiza producţii ridicate?

— Pregătirea unui pat germi
nativ bun este o condiţie de bază 
a obţinerii recoltelor bogate. A- 
ceasta este o condiţie absolut ne
cesară, dar nu şi suficientă. De 
aceea ne-am asigurat şi cu un ma
terial semincer cu mare valoare 
biologică, capabil să exploateze 
fertilitatea actuală ridicată' a pa
tului germinativ creat. Vom cul
tiva porumb pentru boabe din so
iurile HD 208 şi JHD 311, iar po
rumb pentru siloz din soiurile 
HD 405 şi HD 409. Avem deja în 
magazie întreaga fcantitate de să
mînţă necesară pentru ambele cul
turi, cu excepţia soiului HD 409, 
care încă nu ne-a sosit.

Pentru lucernă avem o reparti
ţie de sămînţă în cantitate de 720 
kg de la Oradea. Dar această can
titate ne ajunge doar pentru lotul 
semincer de 45 hectare. Deficitul 
de aproximativ 2 500 kg sămînţă 
de lucernă necesară pentru însă- 
mînţarea celor 156 hectare prev ă
zute, ne pune mari probleme. Nu 
Ştiu cum ne vom asigura cu «- 
ceastă cantitate, însă am eonvii 
gerea că Trustul zonal Braşov ne 
.va sprijini în această privinţă.

Interviu realiz-it de 
GH. GRÄDINARU

É
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Este sau nu necesară o pensiune 
pentru copii la Sibiu ?

Faptul că în toamna anu
lui trecut Ministerul Comer
ţului a organizat, pe tema 
alimentaţiei publice, o con
sfătuire tocmai la Cluj, n-a 
fost de loc întîmplător. Ora
şul de pe Someş dobîndise o 
bogată experienţă în perfec
ţionarea sectorului alimenta
ţiei publice în general, ex
perimentase şi apoi aplicase 
în practică unele idei privind 
alimentaţia copiilor în spe
cial, Scopul consfătuirii a 
fost împărtăşirea tuturor lu
crătorilor din comerţ a ex
perienţei şi rezultatelor obţi
nute în acest domeniu. Dar, 
despre ce experiment este 
vorba?

Dorind să vină în ajutorul 
părinţilor care fiind în cim- 
pul muncii nu dispun de 
timpul necesar pentru a pre
găti mîncarea copiilor, la so
licitările părinţilor, ale unor 
cadre didactice, întreprinde
rea de alimentaţie publică 
„Someşul“ din Cluj a hotă- 
rît să înfiinţeze pensiuni 
pentru copii. După un studiu 
economic minuţios, după dis
cuţii multiple despre renta
bilitate, prima încercare s-a 
făcut la restaurantul din car
tierul Gheorghieni. începutul 
a fost timid şi se părea că 
ideea nu va avea priză. Au 
venit doar 5 copii. Şi acestor 
5 prichindei localul le pu
nea la dispoziţie un ospătar 
care să-i’ servească „â la 
carte!“ S-a mai adăugat as
tăzi unul, mîine altul şi în
cet, încet micii consumatori 
s-au înmulţit. „Bucureştiul“, 
cel mai elegant local din o-

ras, a preluat şi el iniţiativa. 
Astăzi, aproape după un 
an de la înfiinţare, res
taurantul „Bucureşti“ serveş
te zilnic masa de prînz unui 
număr de peste 400 şcolari 
clujeni de toate vîrstele şi 
din toate clasele. Adăugaţi 
la aceştia un alt număr de 
prichindei care servesc mîn
carea de prînz la pensiunile 
din cartierele Gheorghieni şi 
Grigorescu, pe aceia care 
mănîncă la pensiunile „â la 
carte“ de la restaurantele 
„Someşul“, „Melody bar“, 
„Transilvania“ şi „Hubertus“ 
şi vă veţi da seama de ne
cesitatea înfiinţării acestor 
pensiuni. Clujenii spun că în 
acest mod părinţii au scăpat 
de o mare grijă. Aceia care 
nu pot pregăti mînrare la 
prînz fiind în cîmpul muncii, 
îşi abonează copiii la pensiu
ne Dar nu numai aceştia. 
S-a dovedit că, înscrişi la 
pensiune, în anturaj cu alţi 
voinici ca ei, puştii au înce
put să mănînce şi să nu mai 
facă mofturi. Şi alte şi alte 
cazuri Dar nu numai părin
ţii au fost favorizaţi. Au cîş- 
tigat mult şi localurile res
pective. Iată explicaţia: e 
fapt de experienţă că. în a- 
miaza mare, nici un local 
(restaurant) cit ar fi el de 
renumit, nu este suprasolici
tat. Ba mai mult. La aceste 
ore încasările, în urma con
sumului preparatelor proprii 
(preparatele de bucătărie), 
sínt mici. Să exemplificăm, 
înainte de a înfiinţa pensiu
nea copiilor, restaurantul 
„Bucureşti“ din Cluj, încasa

zilnic, la prînz, între 700 şi 800 
lei. De cînd cu pensiunea co
piilor, încasările din vînzarea 
preparatelor proprii în ace
eaşi perioadă de timp se ri
dică zilnic de la 3 000 la 
5 000 lei. E rentabil deci. Pe 
ce criteriu s-a mers? Orga
nizatorii s-au gîndit în pri
mul rînd la separarea copii
lor de adulţi. Aceasta pentru 
a-i feri de percepţiile vizuale 
adresate alcoolului şi fuma
tului. S-a mers pînă acolo 
încît în restaurantele unde 
nu există posibilităţi de se
parare (din lipsă de spaţiu) 
la orele cînd servesc masa 
copiii, adulţii nu sínt primiţi.

Şi oamenii s-au obişnuit. 
S-a ţinut apoi cont de apro
pierea copiilor de casă şi 
şcoală. N-a fost uitată nici 
supravegherea. Pentru ca ti
nerii consumatori să fie cu
minţi, pentru a-i învăţa să 
mănînce corect, o funcţiona
ră a localului îndeplineşte 
zilnic onorabilul rol de „mă
mică“ . „Mămica“ prichin
deilor îi ajută la tăiatul frip
turii (dacă masa e prea 
înaltă şi cuţitul prea mare), 
îi învaţă să ţină corect fur
culiţa şi să mănînce cu tacî- 
mul complet, şi tot ea este 
aceea care prin „ameninţări“ 
de genul „dacă nu mănînci 
toată supa, nu mai primeşti 
felul doi“, îi face să aibă pe 
neaşteptate poftă de mînca- 
re. Din discuţiile pe care 
le-am avut cu merceologul 
loan Felecan şi cu şeful bu
cătar al restaurantului 
„Bucureşti“, loan Costin, 
ne-am dat seama că înfiin-

IBB3EB —— nuas» res-

ţarea pe lîngâ restaurante a 
pensiunilor pentru copii e 
deosebit de rentabilă. Aceas
ta fie că e vorba de partea
educativă, fie că e vorba de 
partea comercială. Referitor 
la ultima, e de menţionat că 
dacă şi într-un local de ca
tegoria I se serveşte copii
lor mîncare la preţ de pen
siune, adaosul comercial e 
totuşi de peste 55 la sută.

Am relatat pe scurt felul 
cum salariaţii de la I.A.P. 
„Someşul“ din Cluj au în
fiinţat pensiunile pentru co
pii. Şi nu fără un scop anu
me. Ziarul nostru consideră 
că pensiunile pentru copii 
sínt absolut necesare şi în 
Sibiu Există şi în oraşul 
Sibiu părinţi care (amîndoi) 
lucrează în producţie şi ar fi 
bucuroşi dacă şi-ar putea a- 
bona copiii la o pensiune 
specială. Nu-i mai puţin a- 
devărat că atît la „Bulevard“ 
(Braserie) cît şi la „împăra
tul Romanilor“ posibilităţi 
de separare a copiilor există. 
La consfătuirea de la Cluj, 
amintită, au participat şi re
prezentanţi ai alimentaţiei 
publice sibiene, Au fost de 
faţa tovarăşii Partenie Fle- 
şeru, director adjunct la Di
recţia comercială judeţeană, 
Nicolae Duse, şeful serviciu
lui comercial la „Cofetarul“ 
şi tovarăşul Ion Bran, direc
torul I.H.R.-ului. Ne miră 
faptul că după sosirea lor la 
Sibiu, ideea înfiinţării pen
siunilor pentru copii a rămas 
notată doar în carnetele de 
însemnări

ALEXANDRU GRAD

AZI PUTEŢI MERGE 
L A :

HANDBAL: Sala Armata, 
ora 14,30, Metalul C. Mică — 
Textila Cisnădie; 15,45, Inde
pendenţa“ Sibiu — Şc. sportivă 
Sibiu; 17,00, A.S.A. Sibiu — 
Automecanica Mediaş (cupa 
„Independenţa“, masculin, e- 
tapa a Il-a).

GIMNASTICA: orele 16,30 
— 20,00, în sala de gimnastică 
a Şcolii sportive din Sibiu, în- 
tîlnire bilaterală între Dinamo 
Braşov şi Şcoala sportivă Si
biu, fete.

Poplcarie 
modernă 

ia Copşa Mică
In oraşul Copşa Mică va avea 

loc, astăzi, deschiderea oficială- 
festivă, a popicăriei asociaţiei spor
tive Metalul.

O adevărată bijuterie, popicăria 
are două piste, cu o luminozitate 
naturală perfectă, completată cu 
iluminat fluorescent, dotată cu 
vestiar, garderobă, îndeplinind su
fragiile celor mai pretenţioşi spor- 
tivi-popicari şi spectatori Avînd o 
capacitate de 250 locuri pentru pu
blicul spectator, fiind aşezat în 
complexul sportiv „1 Mai“, noul 
edificiu realizat în oraşul meta- 
lurgi.ştilor şi chimiştilor, va contri
bui la folosirea plăcută şi utilă a 
timpului liber al sportivilor de 
toate vîrstele.

Oră de cultură şi tehnică cinematografică în cadrul cineclubului uzinei „Independenţa“ din Sibiu.

în Editura oolitică a aoărut:

99 Ritmul creşterii economice
de EMÍLIÁN DOBRESCU

TAREI a ! COLUMNA TRAIANA
S-a scurs înspre memoria 

trecutului, cu o inegalabilă re
peziciune, un deceniu şi jumă
tate de cînd chipul cunoscut, 
înrămat de zăpada vîrstei, al lui 
Emil Isac, nu mai împodobeşte 
cu distincţie forfota Clujului. 
Plăcindu-i să se plimbe pe stră
zile din jurul zidurilor francis
canilor sau în parcul de la mar
ginea Someşului, scriitorul îşi 
purta într-o tăcere ceremonioasă 
dragostea statornică pentru ma
rele oraş transilvănean Cetă
ţean pasager al Sibiului, nume
le său va fi legat, de destinul 
Clujului, ca o răsfrîngere lirică 
a vremurilor frâmîntate

Creaţia sa, angajată definitiv

vănene, inaugurată mai ales 
prin Slavici. Şi tematic, opera 
sa se încadrează în această lar
gă familie scriitoricească. Schi
ţele sale de viaţă monahală 
(Maica cea tînără) prefigurează, 
în tradiţie locală — după cum 
remarca George Călinescu — 
„iconografia stilizată a lui Lu
cian Blaga“ Cartea unui om 
(1925) respiră, de asemenea, în 
atmosfera tonifiantă a peisaju
lui transilvănean Această loca
lizare afectivă a simţirii trezeş
te, în sufletul poetului, compa
siuni umanitariste, care vor im
prima multor din poeziile sale 
un ton de amară duioşie (în 
piese ca în strada mea. Copii

15 am de la moartea poetului Emil Isac
în slujba idealurilor de justiţie 
umanitară, va fuziona o lirică 
manifest militantă, cu ecourile 
frecventării poeziei simboliste. 
Fiind un poet deschis spiritului 
poeziei noi, va colabora la Via
ţa nouă, unde a . fost bine pri
mit de Oy. Densuşianu. Ia at
mosfera. acestei publicaţii sim
boliste, ca şi în cea a icono
clastic! moderniste de la Con
timporanul (unde colaborează 
alături de T. Arghezi, B. Fun- 
doianu, Camil Petr.es.cu, F. A- 
derca, Adrian Maniu etc.). Emil 
Isac îşi va îmbogăţi experienţa 
literară — pe linie tehnică, 
formală — cu sugestii noi. Nu
mai dacă ne raportăm la prac
tica simbolistă a tuşeului cro
matic ne explicăm o oarecare 
violenţă a culorilor (masă de 
aur. scaun de argint, lăute ro
şii ş a )  Tentaţia simbolistă îl 
apropie şi de recuzita de decor 
a curentului, fiind atras de su
ferinţa umană, de zilele plu- 
vioase ale unor toamne baco- 
viene. Dar, fără a instrumenta 
cu subtilitatea expresiei concen
trate. precum marele Bacovia. 
va scrie o poezie mai angajată 
in ordinea militării sociale.

în bună parte, volumele sale 
lirice (Poezii, 1908, Poeme în 
proză, 1923, Poeme, 1936) sínt 
meditaţii, înscrise într-o tradiţie 
raţionalistă a literaturii trarisil-

de moţi pe străzile din Cluj
şa).

Prin întreaga sa creaţie. Emil 
Isac s-a dovedit un poet mani
fest angajat, care îşi tranşează 
sensibilitatea într-o poezie a 
contrastelor: „Voi aţi văzut mă
tasea eternelor măriri, / Eu am 
văzut cununa martirilor mar
tiri“ (Ego homo). Asemeni su
fletelor largi, conştiinţa sa sen
sibilă devine ecou amplificator 
al rezonanţei de durere: „Fie
care răzvrătit ce n-a fost feri
cit / în mine îşi trăieşte plin- 
sul“ (Sínt de o mie de ani).

Emil Isac, acest poet-eetăţean 
vizionar, care a profesat încre
derea ca program de lucru, 
scriitor fecund, prezent în ma
joritatea presei literare româ
neşti din prima jumătate a 
veacului (şi căruia Eugeniu 
Speranţia îi închină cîteva pa
gini ale unei foarte frumoase 
evocări, în Amintiri din lumea 
literară, Buc., E.P.L., 1967, p. 
179—188), şi-a diversificat me
reu registrul tematic, salutînd 
simbolic geniul creator al omu
lui (v. poezia Vlaicu a zburat).

Sinteza operei sale îl aşează 
cu cinste pe Emil Isac in tra
diţia de tribuni a scriitorilor 
transilvăneni, capitol distinct şi 
adine viabil al istoriei noastre 
literare.

TITU POPESCU

A fost o fericită idee a Comite
tului judeţean de cultură şi artă 
de-a organiza la Muzeul municipal 
din Mediaş expoziţia: COLUMNA 
LUI TRAIAN. Expoziţia este alcă
tuită din 15 panouri pe care sínt 
reprezentate, în fotografii de mari 
dimensiuni, cele mai semnificative 
momente din victoriile împăratului 
Traian asupra dacilor.

Expoziţia COLUMNA LUI TRA
IAN a trezit de la început un foarte 
viu interes şi, zilnic, zeci de oa
meni se perindă prin sala Muzeu
lui municipal din Mediaş. Această 
sete de cunoaştere a publicului se 
explică prin faptul că dacă, pen
tru  toate celelalte popoare ale lu
mii, scenele de pe columna lui 
Traian sínt doar imaginea uneia 
dintre multiplele victorii şi cuce
riri romane, pentru poporul ro
mân ele reprezintă turnarea în ti
pare artistice a unui eveniment 
care a schimbat radical destinele 
Daciei.

Columna lui Traian e un mo
nument al trecutului nostru. Lu
crat din marmură de Carara, ea 
a înfruntat cu succes scurgerea 
veacurilor. Columna lui Traian a 
fost inaugurată la 12 mai 113, din 
porunca biruitorului Daciei Lucra
tă după proiectul vestitului arhi
tect Apoiodor din Damasc, lucra
rea este importantă deoarece pe 
fusul ei înalt de 40 m urcă în spi
rală imagini sculptate în relief 
din cele două războaie dacice

Extinderea reţelei 
telefonice urbane

în vederea satisfacerii nume
roaselor cereri de posturi tele
fonice ale cetăţenilor din muni
cipiul Sibiu, în centrala telefo
nică şi în reţeaua urbană sínt 
in curs lucrări de instalare a 
chipamentului nou şi de ca- 
>lare în reţea.

Prin lucrările de extensie, ca- 
lacitatea centralei telefonice 
lin Sibiu creşte cu 2 800 linii, 

echivalent cu 2  800 de posturi 
telefonice noi.

întreaga lucrare va fi dată in 
folosinţă în trimestrul al Ill-lea 
al anului curent

(101—102 şi 105—106) purtate de 
Traian, imagini sculptate în re
lief. în felul acesta, Columna lui 
Traian devine un monument ar
tistic de prim ordin, o mărturie a 
geniului artiştilor romani şi un
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preţios izvor istoric pentru cunoaş
terea războaielor daco-romane.

Pentru noi, Columna lui Traian 
reprezintă încă ceva mai mult. 
Ea constituie un original, dar ade
vărat act de naştere a poporului 
român, aşa cum arată acad. Const. 
Daicoviciu.

După cum se vede pe primul 
panou al expoziţiei, fusul coloanei 
se înalţă deasupra unui soclu, în 
interiorul căruia a fost depusă 
urna de aur cu cenuşa lui Traian. 
în vîrful columnei se află statuia 
de aur a împăratului Traian, care 
din păcate în evul mediu, a fost 
distrusă, iar în anul 1859, papa 
Sixtus al V-lea a ridicat în locul 
ei statuia apostolului Petru. înăl

ţimea Columnei Traiane e de 40 m.
Scene mai importante din expo

ziţie: armata romană trece Dună
rea pe un pod de vase ocrotită de 
zeul Danubius, construirea unui 
castru roman, lupta de la Tapae, 
distrugerea unei aşezări dacice, 
Traian primeşte o solie dacă, ata
cul dacilor împotriva garnizoane
lor romane, marşuri prin munţi, 
incendierea unei aşezări dace, bă
tălie în munţi, dacii cer pace, daci 
întoreîndu-se la casele lor, pleca
rea lui Traian în campania celui 
de-al doilea război dacic, daci în- 
chinîndu-se lui Traian, podul lui 
Apoiodor din Damasc, luptă în 
faţa unei cetăţi dacice, Decebal 
priveşte desfăşurarea unei lupte, 
asediul Sarmizegetusei, dacii atacă 
un castru roman, moartea lui De
cebal, dacii depun armele.

Aceste lucruri, amintite pe scurt 
aici, sínt viu discutate şi comen
tate de către cei care vizionează 
expoziţia, ea constituind un pre
ţios mijloc de educaţie patriotică.

Expoziţia Columna lui Traian va 
mai fi deschisă în judeţul nostru, 
în oraşele Dumbrăveni şi Agnita.

GEORGE TOGAN

Uzina „AUTOMECANICA" Sibiu
angajează:

— muncitori necalificaţi pentru cursul de calificare în me
seriile de strungar, sudor şi lăcătuş.
Se primesc absolvenţi a 7—8 clase, cu serviciul militar satis
făcut, în etate pînă la 40 ani.
Cererile de înscriere, însoţite de actele de studii, se primesc 
pînă la 1 aprilie 1969.

Informaţii suplimentare la serviciul salarizare

în treprinderea de industrie locală judeţeană
SIBIU, str. Abatorului nr. 2, telefon 1 31 23, 

angajează de urgenţă:
— sudori categoria a IV-a — a Vl-a
— tipăritori pentru atelierul de teracotă.
— femei necalificate, cu vîrsta peste 18 ani pentru secţia de 

mase plastice.

Deschizînd colecţia „Creşterea economică“, lucrarea „Ritmul creşterii 
economice“ de Emílián Dobrescu abordează, într-o optică aproape ine
dită în literatura originală de specialitate, o problemă de importanţă 
majoră pentru dezvoltarea economiei noastre

Importanţa deosebită şi complexitatea problemei au impus necesitatea 
ca autorul să-şi organizeze materialul în trei părţi Deoarece ritmul de 
dezvoltare concentrează ca intr-un focar influenţele principalelor pro
cese economice, in partea I „Probleme teoretice“, autorul examinează 
categoriile de bază ale reproducţiei, îndeosebi acelea care sínt indisolubil 
legate de problema creşterii economice, în contextul particularităţilor 
actuale ale acesteia în partea a Il-a „Metode de analiză cantitativă a 
ritmului şi factorilor creşterii economice“, valorificînd posibilităţile ofe
rite de metodele moderne statistico-matematice. autorul şi-a concentrat 
atenţia asupra acelora necesare analizei ritmului de creştere Ultima 
parte a lucrării „Ritmul economiei româneşti: realizări şi tendinţe ac
tuale“ evidenţiază premisele şi factorii principali ai dezvoltării eco- i 
nomiei româneşti postbelice, îndeosebi problemele acumulării şi inten
sitatea schimbărilor în structura economiei naţionale.

Lucrarea se încheie cu două anexe. în aceeaşi măsură utile şi impor
tante: în prima se face o expunere succintă a problemelor ajustării se
riilor dinamice, iar a doua cuprinde tabele de calculare a ritmului me
diu prin metoda parabolică (pentru 0,1%—30,0% şi 2—30 ani).

Uzina chim ico-m etalurgică din Copşa Mică
angajează muncitori calificaţi în meseriile:

— strungari în fier categoriile a Vl-a — a VIII-a
— frezori-rabotori categoriile a Vl-a — a Vil-a
— lăcătuşi categoriile a V-a — a Vil-a.

Pentru relaţii suplimentare, la sediul Uzinei chimico-metalur- 
gice, serviciul organizarea muncii sau telefon 32, interior 114.

Bstireprimiartsss tBe locuinţe şi 
loca luri SibiuA va oferă
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A V ÎN D  UN ÎNALT G R A D  DL CON
TORT. A P A R T A M E N T E  CU D O U Ă  
Şi T R E I  C A M E R E  . TINI SAUL ş i  'IN
STALAT!! M O D E R H E

PEHTRU IHTORMAŢII 5 UPI.IMLNTAJRL, DORITORI' ALPOT AD1RL&A 
LA SLOUL I L L SIBIU O./LTi UmBi'' NI3 4  Z'LHlC IlitOE OWL-E. 
8 - 1 4 . MA.I3 TI si LIHLRI Si Îhtoc. OBLlI  1 7  'S

TIMPUL
Soarele răsare la 6 h şi 29 m şi 

apune la 18 h şi 21 m. Vreme 
schimbătoare cu cerul mai mult 
noros. Va ploua temporar. Vîntul 
va sufla potrivit din sectorul nord- 
vestic. Temperatura minimă va fi 
cuprinsă între 1 şi 3 grade, iar cea 
maximă va oscila între 8 şi 11 
grade.

CINEMA
SIBIU: PACEA: Un delict a- 

proape perfect (orele 9,00; 11,00; 
13,30; 16.00; 18,30; 21,00); ARTA: 
Anna Karenina seriile I şi II (o- 
rele 9,30; 12,00; 14,30; 17.30;
20,30); TINERETULUI: Winnetou 
s. III (orele 10,00; 12,00; 14,30;

m j m m  r  S  m  m m  m mM ic a  p u b lic ita te
Cumpăr Dacia 1100. Sibiu, telefon 11520, ora 7—14.

BAZNA-BAI: Prietenele (oreli
17,00 şi 19,00).

OCNA SIBIULUI: Moştenirci 
lui Achile (orele 17,00 şi 19,00),

APOI.DU DE SUS: 23 AUGUST 
Inimă nebună, nebună de lega
(orele 17,00 şi 19,00).

TELEVIZIUNE
(7,30 -  Telex TV.
17,35 — Medicul va sfătuieşte, Odihna.
17.50 — Film pentru copii. Lanterna magică.
10.30 — I’cntru elevi. .C iprian Porumbescu".
19.00 — Telejurnalul de seară.
19.30 ■— Cadran emisiune dc actualitate ii

ternatională.
2 0 .0 0  —■ Tele enciclopedia.
21.00 — Film serial: „SfÎRtuJ*.
21.50 — Emisiune muzical distractivă.
22,15 — Campionatul mondial de hochei t 

gheaţă: Cehoslovacia—Canada.

Cunoscutul actor Pierre Price în 
filmul VINNETOU.

16,30:18,30; 20,30); INDEPENDEN
ŢA: Neînţelesul (orele 11,00; 14,30; 
16,30; 18,30; 20,30); 7 NOIEM
BRIE: Dosarul XII (orele 10,00; 
14,00; 16,00; 18,00 şi 20,00).

MEDIAŞ: PROGRESUL: Rio 
Bravo (orele 16,30; 19.00; 21,15) 
TINERETULUI: Înfrîngerea Iu 
Alexandru cel Mare (orele 10.00 
16,30: 18.30; 20,30); UNIREA
Vremea zăpezilor (orele 10,00 
16.00; 18.00 şi 2 0 ,0 0 ).

CISNĂDIE: POPULAR: Astă 
seară mă distrez, (orele 11,0 0 ; 
14,00; 16,00; 18,00 şi 20,00).

AGNITA: 8 MAI Fiul lui Tar
zan (orele 10,0 0 : 16,00; 18,00;
2 0 ,0 0 ).

DUMBRĂVENI: 7 NOIEMBRIE: 
Prinţesa (orele 18,00 şi 2 0 ,0 0 )

TEATRU
La Teatrul de stat din Sibh 

ora 19,30, piesa Mofturi... mofturi, 
mofturi... de I. L. Caragiale.
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Expunerea la proiectul de lege 
cu privire la organizarea 

şi funcţionarea Consiliului Economic
prezentată de tovarăşul MANEA MĂNESCU, 

vicepreşedinte a! Consiliului de Stat

Expunere la proiectul de l e g e  
privind statutul personalului didactic 
din Republica Socialistă România

prezentată de tovarăşul ŞTEFAN BĂLAN, 
ministru! Invăţămintu/ui

TOVARĂŞI DEPUTAŢI,
Din însărcinarea conducerii de 

partid şi a Consiliului de Stat vă 
prezint spre dezbatere şi aprobare 
proiectul de lege cu privire la or
ganizarea şi funcţionarea Consiliu
lui Economic.

Prevederile proiectului de lege 
se înscriu în contextul preocupări
lor permanente ale partidului şi 
statului de perfecţionare continuă 
a formelor şi metodelor de condu
cere şi organizare a vieţii econo
mice şi sociale, corespunzător ce
rinţelor obiective ale progresului 
economiei naţionale, ale dezvoltării 
multilaterale a societăţii noastre 
socialiste.

înfăptuirea cu succes a sarcinilor 
de importanţă istorică trasate de 
Congresul al IX-lea al Partidului 
Comunist Român a dus la dezvol
tarea în ritm susţinut a forţelor de 
producţie, la diversificarea econo
miei naţionale, la creşterea bună
stării întregului popor, la ridica
rea pe o treaptă calitativ supe
rioară a procesului de edificare a 
socialismului în patria noastră. 
Dinamismul vieţii economice, 
schimbările care se petrec conti
nuu în nivelul şi structura forţe
lor de producţie, ca şi în sistemul 
relaţiilor de producţie, fac să spo
rească tot mai mult complexitatea 
sarcinilor organizatorice, rolul şi 
răspunderea partidului şi statului 
în conducerea întregii activităţi e- 
conomice şi sociale. Creşterea con
tinuă a rolului conducător al par
tidului în societate face necesară 
adoptarea unor forme de conducere 
şi organizare care să asigure nea
bătut aplicarea măsurilor şi hotă- 
ririlor de partid şi de stat în toate 
sectoarele de activitate, precum şi 
adoptarea unor metode eficiente de 
analiză şi control, a unor forme 
cafe să statueze răspunderile pre
cise în întreaga viaţă publică şi 
obştească.

După cum vă este cunoscut, pe 
baza hotărîrilor Conferinţei Naţio
nale a partidului şi a legilor adop
tate de Marea Adunare Naţională, 
s-au luat o serie de măsuri şi este 
în curs de realizare programul cu 
privire la perfecţionarea conduce
rii, organizării şi planificării eco
nomiei naţionale, program menit 
să pună mai bine în valoare resur
sele materiale şi de muncă, forţele 
motrice ale societăţii noastre socia
liste.

In ansamblul acestor măsuri, 
Consiliului de Stat — organ suprem 
al conducerii ţării între sesiunile 
Marii Adunări Naţionale — îi re
vine un rol de mare importanţă în 
îmbunătăţirea generală a muncii 
de conducere pe linie de stat în so
cietatea noastră pentru realizarea la

un nivel tot mai înalt a politicii de 
desăvîrşire a construcţiei socialis
mului. Consiliului de Stat i s-a în
credinţat sarcina de a lua măsurile 
necesare pentru îndeplinirea hotă
rîrilor de partid şi de stat în do
meniul producţiei materiale şi ac
tivităţii spirituale, a căror dezvol
tare este determinantă pentru creş
terea avuţiei naţionale şi ridicarea 
bunăstării populaţiei, pentru înain
tarea rapidă a patriei noastre pe 
drumul progresului economic şi 
social.

în  raportul prezentat la Confe
rinţa Naţională a partidului, tova
răşul Nicolae Ceauşescu sublinia: 
„în funcţie de perfecţionarea mun
cii Marii Adunări Naţionale se vor 
îmbunătăţi corespunzător activita
tea şi metodele de muncă ale Con
siliului de Stat. Acesta trebuie să 
exercite un control mai activ — 
aşa cum prevede Constituţia ţării 
— asupra aplicării legilor Marii 
Adunări Naţionale, activităţii or
ganelor centrale ale administra
ţiei de s ta t . .

în scopul creării unui cadru or
ganizatoric mai propice exercitării 
permanente şi eficiente de către 
Consiliul de Stat a atribuţiilor ce-i 
revin de a analiza şi controla mo
dul în care se înfăptuieşte poli
tica partidului şi statului în dome
niul economiei, proiectul de lege 
supus dezbaterii şi aprobării Marii 
Adunări Naţionale prevede ca ac
tualul Consiliu Economic să se or
ganizeze şi să funcţioneze ca organ 
de partid şi de stat sub directa în
drumare a Comitetului Central al 
Partidului Comunist Român şi a 
Consiliului de Stat al Republicii 
Socialiste România.

TOVARĂŞI DEPUTAŢI,
Principala atribuţie a Consiliu

lui Economic va fi aceea ca, din 
însărcinarea conducerii de partid şi 
a Consiliului de Stat, să controleze 
înfăptuirea politicii economice, de 
către ministere şi celelalte institu
ţii centrale, modul în care se a- 
plică măsurile cu privire la per
fecţionarea conducerii, organizării 
şi planificării economiei.

Proiectul de lege prevede ca o 
sarcină importantă a Consiliului 
Economic urmărirea mersului dez
voltării economiei naţionale, în an
samblu, pe ramuri şi în profil te
ritorial, a modului in care 
se realizează programul partidului 
de creştere a nivelului de trai ma
terial şi cultural al populaţiei.

Consiliul Economic va elabora 
studii cu privire la problemele e- 
senţiale ale reproducţiei socia
liste, va urmări modul în care cer
cetarea ştiinţifică îşi aduce contri
buţia la rezolvarea problemelor 
curente şi de perspectivă ale econo

miei, va analiza desfăşurarea pro
cesului de pregătire a cadrelor po
trivit necesităţilor dezvoltării eco
nomiei naţionale, precum şi prin
cipalele aspecte ale colaborării e- 
conomice şi cooperării tehnico-şti- 
inţifice cu alte ţări.

Studiind fenomenele şi procesele 
economice şi sociale, acţiunea şi 
cerinţele legilor obiective ale dez
voltării societăţii noastre, Consiliul 
Economic va avea posibilitatea să 
exercite un control cuprinzător şi 
eficient, să elaboreze, împreună cu 
organele de specialitate, soluţii şi 
propuneri pe care le va prezenta 
conducerii de partid şi Consiliului 
de Stat în vederea adoptării mă
surilor corespunzătoare pentru 
îmbunătăţirea activităţii econo
mice.

Proiectul de lege înscrie ca o a- 
tribuţic importantă a Consiliului 
Economic îndrumarea şi sprijinirea 
comisiilor economice judeţene, 
constituite, pe baza hotărîrilor 
Conferinţei Naţionale a Partidului 
Comunist Român, ca organe de 
partid şi de stat, care îşi desfă
şoară activitatea sub directa îndru
mare a comitetelor judeţene de 
partid.

Prin atribuţiile care le revin — 
de a controla activitatea economică 
pe plan teritorial, de a informa 
periodic organele locale de partid 
şi consiliile populare, Comitetul 
Central al Partidului Comunist 
Român şi Consiliul de Stat asu
pra mersului îndeplinirii planului 
de către unităţile de pe cuprinsul 
judeţului, de a elabora studii şi 
propuneri pentru îmbunătăţirea 
activităţii economice şi dezvoltarea 
economiei pe teritoriul respectiv — 
comisiile economice judeţene con
stituie un sprijin pentru realizarea 
în bune condiţii a sarcinilor Con
siliului Economic.

Organizarea şi funcţionarea Con
siliului Economic, astfel cum se 
preconizează în acest proiect de 
lege, va permite Consiliului de 
Stat să îndeplinească în tot mai 
bune condiţii sarcinile constituţio
nale ce-i revin în înfăptuirea po
liticii economice a partidului şi 
statului nostru, de perfecţionare a 
activităţii economice şi a întregii 
vieţi sociale corespunzător cerin
ţelor desăvârşirii construcţiei so
cialiste. Aceste reglementări, îm
preună cu toate celelalte măsuri, 
stabilite de Congresul al IX-lea şi 
Conferinţa Naţională în domeniul 
organizării şi conducerii societăţii 
noastre, vor crea noi condiţii pen
tru creşterea accelerată a potenţia
lului economic al ţării, pentru în
florirea continuă a României so
cialiste.

Expunerea ia proiectele de legi pentru aprobarea 
decretelor cu putere de lege, emise de Consiliul
de Stat între 28 decembrie 1968 şi 11 martie 1969

prezentată de deputatul 
STĂTESCU. secretarul Consiliului de Stat

In intervalul de la ultima sesiune 
a celei de-a cincea legislaturi a 
Marii Adunări Naţionale, pînă la 
deschiderea acestei prime sesiuni 
din actuala legislatură, Consiliul 
de Stat a emis, în cadrul preroga
tivelor sale constituţionale, 13 de
crete conţinînd norme cu putere de 
lege, în domenii de activitate care 
necesitau o grabnică reglementare.

Din însărcinarea Consiliului de^ 
Stat, vă prezint aceste decrete, în 
vederea dezbaterii şi adoptării lor 
ca legi, astfel cum prevede arti
colul 64, punctul 2 din Constituţie.

Cea mai mare parte dintre de
cretele menţionate au fost emise 
pentru a pune de acord reglemen
tările cuprinse în unele acte nor
mative, cu dispoziţiile legislaţiei 
penale, recent adoptate.

In această situaţie sínt decretele 
de modificare ale unor dispoziţii 
legale anterioare privind: dreptul 
de autor, regimul invenţiilor, ino
vaţiilor şi raţionalizărilor, regimul 
silvic, regimul mijloacelor de plată 
străine, metalelor preţioase şi pie
trelor preţioase, regimul vamal, 
protecţia muncii, producerea, 
transportul, distribuţia şi vînzarea 
energiei electrice, reglementarea 
pescuitului şi protecţia fondului 
piscicol, precum şi producţia, vîn
zarea. circulaţia şi desfacerea bău
turilor alcoolice.

Ca urmare a intrării în vigoare 
a legii de organizare judecătoreas
că şi a legii privind comisiile de

judecată, a fost adoptat Decretul 
nr. 52/1969, prin care s-au adus 
modificările corespunzătoare codu
lui de procedură civilă.

în raport de sarcinile complexe 
ce revin învăţămîntului de toate 
gradele, rezultînd din Directivele 
Plenarei Comitetului Central al 
Partidului Comunist Român din 
22—25 aprilie 1968 şi din Legea 
privind învăţămîntul în Republica 
Socialistă România, prin Decretul 
nr. 1171/1968 s-a dat o nouă re
glementare organizării şi funcţio
nării Ministerului învăţămîntului.

Pentru a se veni în sprijinul u- 
nor persoane cu venituri mai mici, 
prin Decretul nr. 150/1969 a fost 
sporită alocaţia pentru copii, cu 30 
de lei de fiecare copil, pentru sa
lariaţii cu salarii pînă la 1 300 de 
lei, precum şi pentru cei asimilaţi 
salariaţilor-pensionari, bursieri etc. 
— ale căror venituri lunare nu 
depăşesc cuantumul arătat. Ca ur
mare, această categorie a popu
laţiei va beneficia anual de veni
turi suplimentare de circa 700 mi
lioane de lei.

Ultimul dintre decretele supuse 
spre aprobare — nr. 201/1969 — 
priveşte modul de calcul al frac
ţiunilor de leu la încasarea chiriei.

La emiterea decretelor la care 
ne referim, Consiliul de Stat a 
luat în considerare şi propunerile 
de îmbunătăţire formulate de fosta 
comisie juridică a Marii Adunări 
Naţionale, care le-a examinat şi

avizat în stadiul de proiect. In 
cursul acestei sesiuni, comisiile 
permanente nou constituite au avi
zat, de asemenea, favorabil, potri
vit competenţei lor, toate cele 13 
proiecte de legi pentru aprobarea 
decretelor.

In temeiul dispoziţiei constitu
ţionale amintite, conform căreia 
normele cu putere de lege emise 
de Consiliul de Stat între sesiunile 
Marii Adunări Naţionale, se supun 
acesteia, la prima sa sesiune, vă 
rugăm a hotărî adoptarea ca legi 
a proiectelor prezentate.

Constituirea grupului 
interparlamentar 

român
Ieri, 14 martie, a avut loc, la 

Palatul Marii Adunări Naţionale, 
şedinţa de constituire a Grupu
lui interparlamentar român din 
cea de-a Vl-a legislatură.

în Comitetul de conducere al 
Grupului au fost aleşi deputaţii: 
Mihai Levente — preşedinte; 
Traian Ionaşcu, Tudor Drăganu 
— vicepreşdinţi;' Ilie Rădulescu, 
Ion Mărgineanu — secretari; 
Stanciu Stoian — trezorier, 
precum şi 25 membri.
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Din încredinţarea Consiliului de 
Miniştri, am cinstea să prezint 
Marii Adunări Naţionale, spre a- 
doptare, proiectul de lege privind 
statutul personalului didactic din 
Republica Socialistă România.

Elaborat pe baza Directivelor 
Comitetului Central al Partidului 
Comunist Român din aprilie 1968 
privind dezvoltarea învăţămîntului, 
statutul personalului didactic este 
un document de o însemnătate 
deosebită pentru şcoala românească 
de toate gradele. Statutul defineşte 
rolul şi sarcinile personalului di
dactic în societatea noastră socia
listă, statorniceşte drepturile şi în
datoririle acestuia, stabileşte mă
suri menite să ducă la creşterea 
continuă a nivelului activităţii 
instructiv-educative în rindul ge
neraţiilor tinere.

Subliniind că Statutul persona
lului didactic a fost elaborat pe 
baza Directivelor Comitetului Cen
tral al Partidului Comunist Ro
mân din aprilie 1968 privind dez
voltarea învăţămîntului, vorbitorul 
a arătat că la dezvoltarea lui a luat 
parte corpul profesoral din şcoli 
şi din învăţămintul superior 
— dezbaterea proiectului făcîndu- 
se în toamna anului trecut în con
siliile profesorale ale unităţilor de 
invăţămînt şi în adunările judeţe
ne ale personalului didactic. Au 
luat cuvîntul peste 40 000 de per
soane; s-au făcut numeroase su
gestii şi propuneri. Proiectul, mo
dificat în conformitate cu obser
vaţiile făcute în aceste dezbateri, 
a fost prezentat de Ministerul In- 
văţămîntului şi de Uniunea Sindi
catelor din instituţiile de învăţă- 
mînt şi cultură, Conferinţei na
ţionale a cadrelor didactice, care 
a avut loc în Bucureşti în zilele de 
5, 6  şi 7 februarie. Reunind pe re
prezentanţii cadrelor didactice din 
şcolile de toate gradele de pe în
treg cuprinsul ţării, Conferinţa 
naţională şi-a însuşit proiectul de 
statut, făcînd unele propuneri noi.

La redactarea proiectului de lege 
pe care-1 supunem astăzi spre a- 
doptare Marii Adunări Naţionale, 
Ministerul învăţămîntului a ţinut 
seama de sugestiile şi propunerile 
făcute. Se poate spune, că proiec
tul de statut alcătuit pentru per
sonalul didactic este în acelaşi 
timp — fapt deosebit de impor
tant — o realizare colectivă a în
tregului corp didactic.

Proiectul de statut — reflectind 
cuceririle obţinute de oamenii mun
cii, de întregul nostru popor, sub 
conducerea Partidului Comunist 
Român, în anii socialismului—con
sfinţeşte drepturile profund demo
cratice de care se bucură perso
nalul didactic din ţara noastră; 
exprimă inalta responsabilitate pe 
care o implică nobila misiune de 
educator.

Elaborarea proiectului s-a înte
meiat pe ideea fundamentală că 
prevederile statutului trebuie să 
realizeze o imbinare armonioasă 
intre interesele învăţămîntului şi 
interesele personalului didactic.

De la început, acest impor
tant document defineşte poziţia şi 
sarcinile personalului didactic în 
societatea noastră.

Apreciind şcoala ca principalul 
izvor de cultură şi factor de civi
lizaţie, partidul şi statul nostru 
dau adevăratele dimensiuni misiu
nii de educator. Preţuirea deose
bită de care se bucură slujitorii 
şcolii în societatea noastră şi înalta 
răspundere ce le este încredinţată 
sínt consemnate în prevederile 
Statutului, de la primul său arti
col, în care se spune că persona
lul didactic „asigură tinerelor ge
neraţii pregătirea de cultură gene
rală şi de specialitate în vederea 
integrării în viaţa socială, le for
mează concepţia ştiinţifică despre 
natură şi societate, le cultivă dra
gostea neţărmurită faţă de patrie 
şi popor, devotamentul pentru cau
za socialismului, pentru idealurile 
de pace, înţelegere între popoare şi 
progres social“.

Se reglementează condiţiile pe 
care trebuie să le îndeplinească 
persoanele care urmează să fie nu
mite în posturi didactice. La şcoli, 
se preconizează şi un sistem nou, 
concursul, pentru a ocupa cate
drele vacante către care se în
dreaptă mai mulţi candidaţi, — 
ceea ce va asigura numirea în a- 
ceste posturi a celor mai buni în
văţători sau profesori.

Se prevăd, de asemenea, a spus 
vorbitorul în continuare, dispo
ziţii pe baza cărora urmează a se 
face promovarea personalului di
dactic. în raport cu vechimea şi 
cu străduinţele şi realizările fiecă
rui cadru didactic pentru neîntre
rupta sa perfecţionare profesiona
lă, pentru desăvârşirea măiestriei 
didactice, pentru activitatea cu ca
racter obştesc-educativ, sínt sta
tornicite norme care să ducă la 
recunoaşterea valorii sale social- 
profesionalc. Astfel, gradaţiile de 
vechime vor fi acordate cadrelor 
didactice, care se dedică şcolii cu 
pasiune şi devotament, contribuind 
la dezvoltarea şi perfecţionarea în
văţămîntului şi ştiinţei. Cadrele 
didactice care obţin rezultate me
ritorii în activitatea instructiv-edu- 
cativă vor fi definitivate în învă- 
ţămînt după 3 ani şi vor putea 
primi 5 gradaţii cu spor de salariu 
la fiecare 5 ani vechime. Cei care 
se vor evidenţia in munca lor vor 
beneficia de reducerea termenului 
de 5 ani la 4 ani. In acelaşi timp, 
învăţătorii şi profesorii care vor da 
dovadă — prin munca lor la cate
dră şi prin lucrări personale — că 
depun eforturi deosebite pe tărâ
mul şcolii şi al ştiinţei, vor putea 
dobindi gradele didactice II şi I de 
calitate, care au dreptul la noi 
sporuri de salariu.

Pentru rezultatele valoroase în 
muncă, personalul didactic va pu
tea primi, în acelaşi timp, premii 
individuale anuale, care se pot ri
dica pina la un salariu tarifar. Re
zultatele deosebite obţinute în 
munca didactică, educativă şi 
ştiinţifică de către cei care au pes
te 25 ani vechime, pot fi recom
pensate printr-o gradaţie de merit,

exprimînd deosebită preţuire pen
tru  cei mai devotaţi slujitori ai 
şcolii.

Se prevăd, totodată, măsuri pen
tru  ca mişcările de personal să se 
poată face mai operativ, prin for
me simplificate sau prin trecerea 
unor forme şi aprobări, de pe plan 
central, pe plan local. Prin statut, 
multe din problemele rezolvate 
centralizat pînă acum, trec la consi
liile populare, la ministerele care 
au în subordine şcoli şi la senatele 
şi consiliile profesorale ale institu
ţiilor de invăţămînt superior.

Dispoziţii importante sínt con
sacrate statuării drepturilor şi în
datoririlor personalului didactic, 
a spus raportorul.

Ca şi Legea învăţămîntului, pro
iectul de statut cuprinde prevederi 
destinate să adincească procesul 
de democratizare a activităţii din 
instituţiile de invăţămînt prin par
ticiparea largă a personalului di
dactic la rezolvarea problemelor 
şcolii, prin atribuţii sporite acordate 
consiliilor profesorale, prin măsuri 
menite să descentralizeze munca 
de conducere.

O atenţie deosebită, în acest 
sens, se acordă aplicării principiu
lui conducerii colective în activita
tea instituţiilor de învăţămînt su
perior şi sîntem convinşi că sena
tele şi consiliile profesorale, care 
au atribuţii importante de îndepli
nit în organizarea procesului pe
dagogic şi educativ, — introdu- 
cînd un stil nou în tratarea pro
blemelor ce le revin, — vor putea 
deveni foruri de prestigiu şi vor 
îndeplini cu succes sarcinile pe 
care le au.

Proiectul de statut cuprinde 
importante măsuri cu privire la 
perfecţionarea profesională a per
sonalului didactic, concepînd-o ca 
un drept şi, totodată, o datorie a 
acestuia.

In lumina Directivelor Comitetu
lui Central al Partidului Comu
nist Român şi a Legii învăţămîn
tului, statutul ridică perfecţionarea 
cadrelor didactice la nivelul cursu
rilor post-universitare; pe viitor, 
informarea şi documentarea ştiin
ţifică în specialitate vor reveni a- 
celor instituţii care i-au pregătit 
pe profesori.

Statutul prevede, a spus în con
tinuare Şt. Bălan, crearea Casei 
corpului didactic, care să asigure 
în fiecare judeţ documentarea şti
inţifică a corpului profesoral, 
schimbul de păreri pedagogice, 
conferinţe de specialitate şi alte 
acţiuni similare.

Pentru personalul didactic care 
predă obiecte de cultură tehnică 
generală şi de specialitate, în în- 
văţamîntul liceal de specialitate, 
profesional şi tehnic, perfecţiona
rea se va face prin Centrul de cer
cetare pedagogică şi de perfecţio
nare a personalului didactic din 
învăţămintul profesional şi tehnic.

Principala cale de perfecţionare 
a cadrelor didactice universitare va 
fi doctoratul, care prin noua sa re
glementare stimulează interesul ti
nerilor pentru ridicarea calificării

lor ştiinţifice; de asemenea, perfec
ţionarea se realizează şi pe calea 
specializării şi documentării ştiin
ţifice în ţară şi străinătate pe lingă 
cadrele cu experienţă valoroasă di
dactică şi ştiinţifică, precum şi prin 
participarea la manifestări ştiinţi
fice, simpozioane, sesiuni de comu
nicări, congrese de specialitate.

Se acordă în Statut o importan
ţă deosebită cercetării ştiinţifice în  
şcoala noastră superioară, vastă 
instituţie de creaţie ştiinţifică, cu- 
prinzînd numeroasele ramuri ale 
ştiinţei, tehnicii şi culturii. ij

în  ansamblul măsurilor luate 
de partidul şi statul nostru pentru 
continua îmbunătăţire a situaţiei 
sociale şi profesionale a persona
lului didactic, un loc important îl 
are grija pentru creşterea nivelului 
de trai al acestuia.

Va fi acordată, şi în continuare, 
o mare atenţie asigurării condiţii
lor de viaţă, — de locuit, de apro
vizionare, de odihnă.

Elaborarea Statutului corespun
de cerinţei de a corela legislaţia 
referitoare la condiţiile de muncă 
şi de viaţă ale cadrelor didactice 
cu stadiul la care a ajuns, in anii 
socialismului, învăţămintul nostru, 
cu perspectivele sale de dezvoltare, 
perfecţionare şi sporire neconte
nită a eficienţei sale.

Directivele Comitetului Central 
privind dezvoltarea învăţămînluluî 
şi Legea învăţămîntului oferă o 
orientare clară pentru desfăşurarea 
activităţii şcolare în cele mai bune 
condiţii, pentru îmbunătăţirea con
tinuă a organizării, structurii şî 
conţinutului învăţămîntului de 
toate gradele.

La încheierea lucrărilor Confe
rinţei naţionale a cadrelor didac
tice, tovarăşul Nicolae Ceauşescu 
a dat noi şi preţioase îndrumări 
pentru dezvoltarea întregului nos
tru învăţămînt. în acelaşi timp, 
a adus critici întemeiate Ministe
rului învăţămîntului pentru defi
cienţele existente. Conducerea Mi
nisterului învăţămîntului a anali
zat cu toată atenţia sarcinile ce-i 
revin şi a întreprins acţiuni de în
lăturare a neajunsurilor, de orga
nizare mai bună a muncii în vede
rea înfăptuirii programului stabilit 
de partid cu privire la perfecţio
narea întregului sistem de învăţă- 
mînt din ţara noastră.

Permiteţi-mi să relev, în acest 
sens, convingerea pe care şi-au 
exprimat-o miile de participanţi 
la discuţiile asupra proiectului de 
statut că prin acest important do
cument, investit cu putere de 
lege, se va da o reglementare cu
prinzătoare, unitară şi stabilă ac
tivităţii corpului didactic şi se va 
aduce o contribuţie importantă la 
perfecţionarea continuă a activită
ţii cadrelor didactice, la propăşirea 
învăţămîntului.

întregul corp didactic este hotă- 
rît să participe cu perseverenţă şl 
entuziasm la înfăptuirea sarcinilor 
puse de partid şi guvern în faţa 
şcolii, dăruindu-şi toată puterea de 
muncă progresului material şi spi
ritual al României socialiste.

Coordonate cotidiene
Zina, Cecilia, Gherghina... denu

miri cu care cumpărătoarele noas
tre sínt deja familiarizate, ca de 
altfel şi cele de pe îndepărtatele 
meridiane ale globului. Ele au de
venit cunoscute atît prin coloritul 
viu şi desenele atractive, cit şi 
pentru calitatea lor, eleganţa ce o 
prezintă atunci cînd sexul frumos 
îmbracă o rochiţă din ţesăturile 
produse la uzinele textile „Tîrna-
va“ din Mediaş.

'

Baloţii de celofibră, fiecare cîn- 
tărind între 200—400 kg sínt tre
cuţi întîi prin filatură unde firele 
se paralelizează, se filează şi de 
aici sub formă de fire înfăşurate 
pe ţevi de bătătură şi de urzeală 
iau drumul ţesătoriei. Urmează un 
proces complicat de „ritualuri“ ca 
bobinarea urzelii, trecerea firelor 
prin cocleţi şi spată, încleierea, 
montarea sulurilor pe război şi de- 
abia acum se poate urmări pe viu 
ţeserea lor.

Aici, la ţesătorie l-am întîlnit 
pe ing. Fritz Hamrich, şeful sec
ţiei, care ne dezvăluie şi alte se
crete ale meseriei de ţesător, atît 
de îndrăgită de multe tinere şi 
virstniee. Bătăile suveicilor şi spe
telor, zumzetul ritmic al războaie
lor ne obligă să ne înţelegem a- 
proape numai prin semne. La cele 
724 războaie dintre care multe au
tomate, peste 1 0 0 0  de angajaţi, 
din care 70 la sută sínt femei, îm
părţite în 17 brigăzi, produc zilnic, 
în medie, numai într-un singur 
schimb, circa 15 000 m p diferite

ţesături. Multe dintre ţesătoare au 
trecut prin şcoala profesională 
fiind interesate şi pasionate în a 
cunoaşte cît mai multe din tainele 
meseriei mult îndrăgite. Ele au de
venit azi ţesătoare de nădejde. Sil
via Ocneanu se menţine de circa 
14 ani în plutonul fruntaşilor în 
întrecerea socialistă, fiind conside
rată azi ca una dintre cele mai 
pricepute ţesătoare. Cele 8 răz
boaie automate la care lucrează, 
funcţionează cu precizie de ceasor
nic, iar despre calitate nici nu mai 
încape îndoială. Mişcările armoni
zate şi uniforme pe care le exe
cută nefăcînd nimic inutil, după 
cum ne spunea şeful secţiei, o si
tuează printre veteranele uzinei în 
cunoaşterea tainelor meseriei. Şi de 
la ea multe au ce învăţa.

Muncitoare bune, care de aseme
nea se menţin în plutonul frun
taşilor şi evidenţiaţilor sínt şi Fila- 
reta Nica, Erika Jäger, Rosina 
Hartmann.

In prezent ţesătoria se găseşte 
în plină pregătire pentru trecerea 
exclusivă, începînd cu trimestrul 
doi al acestui an, la producţia 
pentru export. Şi ţesătoarele de 
aici vor face faţă acestei treceri 
întrucît au dovedit acest lucru 
prin calitatea ţesăturilor ce le ob
ţin. La secţia finisaj, ne întîmpină 
Nicolae Deac, maistru principal. 
Trecem împreună prin secţie, ad
mirăm instalaţiile şi maşinile mo
derne cu care a fost dotată de cu
tând, stăm de vorbă cu oamenii. 
Admirăm noua albitorie cu proces

continuu de albire, admirăm hăr
nicia şi priceperea celor de aici. 
După cum ne spunea maistrul 
principal, care de 36 ani se află 
în această secţie, la apretură trec 
în 24 de ore circa 70—72 000 m 1 
diferite ţesături. Mai aflăm că în
cepînd cu trimestrul doi, 96 la 
sută din producţie va fi destinată 
exportului.

In vizita noastră ajungem şi la 
ultima fază a procesului de pro
ducţie, la capătul drumului par
curs de materia primă, la ajusta
rea mărfurilor finite, Muncitoare
le care lucrează aici trebuie să 
aibă ochiul format fiindcă de ele 
depinde dacă pe poarta uzinei ies 
ţesături de calitate sau nu. Un de
fect oricît de mic, o nepotrivire 
de nuanţă, orice defecţiune de fa
bricaţie trebuie observate şi înlă
turate.

Hărnicia, priceperea, dragostea 
faţă de meseria aleasă, pasiunea şi 
dăruirea pentru îndeplinirea sar
cinilor de plan, pentru producerea 
de ţesături cît mai multe, mai du
rabile şi mai frumoase sínt coordo
nate pe care le-am întîlnit la toţi 
din această uzină. Nu am mai a- 
mintit de aportul specialiştilor, al 
inginerilor şi tehnicienilor, al celor 
care sínt mereu în căutarea de 
noi soluţii şi procedee de fabrica
ţie, de pasiunea lor pentru ca Zina, 
Cecilia, Gherghina, catifeaua, să 
devină într-adevăr ambasadorii 
muncii lor peste hotarele ţării în 
Anglia, R.F.G., Liban etc.

E. SANDU

Lucrări de montaj al iluminatoare
lor la una din noile hale a uzinei 
„Automecanica“ din Sibiu, con
struită in zona industrială de lingă 

uzina „Elastic“
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Alte 15 obiec
tive militare 
bombardate

de
fortele F.N.E.
Saigon 14 (Agerpres). — 

Continuîndu-şi acţiunile de atac 
şi hărţuire, începînd din delta 
fluviului Mekong pînă în regiu
nile septentrionale ale Vietna
mului de Sud, forţele FrSntului 
Naţional de Eliberare se găsesc 
în cea de-a 2 0 -a zi de la declan
şarea ofensivei lor generale îm
potriva obiectivelor militare a- 
mericane şi saigoneze. în noap
tea de joi spre vineri, coman
dantul trupelor S.U.A. a făcut 
cunoscut că F.N.E. „a bombar
dat alte 15 obiective militare“, 
în nordul ţării, o unitate a in
fanteriştilor marini americani a 
fost surprinsă printr-un atac cu 
grenade şi arme automate şi a- 
poi încercuită. Primind spriji
nul unor unităţi de artilerie şi 
al elicopterelor, militarii ameri
cani au reuşit să spargă încer
cuirea, dar cu preţul unor pier
deri în oameni şi materiale. în 
regiunea deltei Mekongului, pa
trioţii au atacat cu mortiere u- 
nităţi ale saigonezilor aflate în 
apropierea localităţilor Tri Ton, 
Vi Thanh, Kien Thien, Long 
My şi Ba Long.

f f Anuarul statis
tic al muncii i i

Geneva 14 (Agerpres). — La 
Geneva a fost publicat „Anuarul 
statistic al muncii“ pe anul 1968. 
Potrivit datelor furnizate de acest 
document, populaţia globului pă
mântesc s-a dublat în ultimii 50 de 
ani — ajungînd de la 1 860 0 0 0  0 0 0  
în 1920 la 3 355 000 000 în 1966. 
Cu toate că numărul locuitorilor 
planetei noastre a sporit, anuarul 
scoate în evidenţă faptul că ritmul 
de creşţere nu a fost uniform în 
toate regiunile lumii. Astfel, în 
timp ce în America Latină acest 
ritm a fost de 178 la sută, în Eu
ropa el nu a atins decît 38 la sută. 
Documentul menţionează, de ase
menea, că sporul anual mediu al 
populaţiei s-a accelerat în ultimii 
2 0  de ani, ceea ce îndreptăţeşte să 
se afirme că în anul 2  0 0 0  popu
laţia globului va atinge cifra de 6 
miliarde. Anuarul ştiinţific al 
muncii relevă, totodată, că popu
laţia activă pe glob număra în 1960 
1 300 milioane persoane, reprezen- 
tînd 42 la sută din populaţia to
tală. Mai mult de jumătate din 
populaţia activă lucrează însă în 
agricultură, cu toate că această ra
mură a economiei s-a redus con
siderabil în ţările industrializate.

ITALIA: Ciocniri între poliţia din Roma şi participanţii la o demonstra
ţie împotriva războiului din Vietnam.

„ L E C Ţ IA  V I E T N A M U L U I ”
Oamenii care în Washington au 

făcut front pe plan politic împo
triva războiului din Vietnam, încep 
să vorbească. Şi spun lucruri inte
resante.

Unul din lucrurile care ies la 
suprafaţă a fost în mare parte an
ticipat de ziarişti, dar întotdeauna 
negat oficial. A existat o prăpastie 
între politica de escaladare şi pă
rerea consilierilor de carieră în 
materie de politică.

De exemplu, dacă Dean Rusk ar 
fi acceptat sfatul, experţilor din 
propriul său De
partament de 
S ta t,! el n-ar fi 
sprijinit nicioda
tă  politica de 
război. Dacă în-
tre decizia iniţială de a escalada 
războiul şi decizia finală de a-1 
dezescalada el ar fi ascultat sfatul 
experţilor săi, s-ar fi pronunţat 
pentru dezescaladare.

Nu este încă posibil să stabileşti 
exact, în orice moment al războ
iului, poziţia adoptată de fiecare 
consilier principal din Departa
mentul de Stat în parte. Dar, poa
te fi stabilit că, în nici un mo
ment, Rusk nu ar fi obţinut din 
partea lor un vot majoritar în fa
voarea războiului. Majoritatea co
vârşitoare a lor au privit de la în
ceput această politică cu neîncre
dere şi au ajuns la concluzia că ea 
merge împotriva intereselor majore 
şi de perspectivă ale Statelor 
Unite.

Unul dintre aceşti înalţi - func
ţionari a declarat autorului înainte 
de ofensiva întreprinsă de forţele 
F.N.E. cu prilejul Anului Nou 
vietnamez — T.E.T.: „nu există 
nici un lucru care să ne ofere mo
tive să sperăm că vom cîştiga a- 
cest război deosebit de costisitor“.

Un altul mi-a declarat, de ase
menea, înainte de T.E.T.: „Nu 
cred în acest război. Mă voi stră
dui din răsputeri să contribui la 
oprirea lui, cit se poate de repede“.

i-am întrebat pe cîţiva dintre 
aceşti funcţionari superiori de ce 
părea să fie Rusk atît de sigur că 
Departamentul său îl sprijină. 
Unul din răspunsuri suna: „El nu 
ne-a întrebat niciodată nimic“. Al-

Din presa străină

ceea ce priveşte războiul. Nicio
dată n-a discutat cu nici unul din
tre noi acest lucru“. Un al treilea 
chestionat a exprimat opinia că nu 
s-a întîmplat niciodată ca el să se 
întrebe dacă ei au o părere pro
prie. Ceea ce-1 va fi determinat să 
considere tăcerea lor drept apro
bare.

Este clară concluzia că este vor
ba de un caz în care preşedintele 
şi foarte puţini din proprii săi 
asociaţi şi-au asumat sarcina du
cerii unui război fără a asculta 

vreodată în mod 
serios opinia con
trară a masei 
mari de experţi. 

______________ Mulţi dintre spe
cialiştii de frunte, 

cu o înaltă experienţă în domeniul 
politicii militare şi externe şi bine 
plătiţi pentru acest lucru, au fost 
înlăturaţi de la faza deciziilor.

Problema poate fi pusă şi altfel. 
Casa Albă s-a izolat ea însăşi de 
masa experţilor în problemele po
liticii externe.

In teorie, politica supremă, de 
interes naţional, trebuie să por
nească întotdeauna de jos, de la 
experţii în aspectele tehnice ale 
problemelor, care trebuie să exa
mineze orice propunere din orice 
unghi de vedere. Ei redefinesc şi 
armonizează propunerea, care apoi 
parcurge în mod treptat toate ni
velele aparatului guvernamental, 
pînă ajunge la nivelul politic su
prem. In acest moment, preşedin
tele şi consilierii săi au în faţa lor 
un produs finit al gîndirii celor 
mai buni experţi.

Nu s-a lucrat în felul acesta. A 
existat o prăpastie fatală între
Casa Albă şi experţii politici.

(„The Christian Science 
monitor“)

Lucrările Congresului 
Uniunii Comuniştilor 
din Iugoslavia  continuă

Belgrad 14 — Corespondentul Ager
pres, N. Plopeanu, transmite: In cursul 
dimineţii de vineri, cel de-al IX-lea 
congres al Uniunii Comuniştilor din Iugo
slavia şi-a continuat lucrările pe comisii. 
După-amiază s-a întrunit şedinţa plena
ră, sub preşedinţia lui Marko Nikezici, 
preşedintele C.C. al Uniunii Comuniştilor 
din Serbia. S-a anunţat că pe adresa 
congresului au sosit numeroase mesaje şi 
scrisori de salut din ţară şi din străină
tate. în raportul Comisiei pentru verifi
carea mandatelor delegaţilor prezentat'de 
leliţa Radoicevici, s-a menţionat că la 
congres participă în total 1 287 delegaţi, 
membrii Comitetului Central, ai Comisiei 
de Revizie, ai Comisiei de Control, re- 
prezentînd peste 1 146 000 de membri de 
partid.

în continuarea lucrărilor Ţvietin Mia- 
tovici, membru al Prezidiului C.C. al 
U.C.I., a prezentat raportul Comisiei 
pentru statut. Congresul a adoptat noul 
Statut al U.C.I.

Miroslav Peciuilici, membru al Comi
tetului Executiv al C.C. al U.C.I., a 
prezentat raportul Comisiei pentru dez
voltarea în continuare a U.C.I. Con
gresul a aprobat în unanimitate textul 
rezoluţiei privind „Bazele ideologico-po- 
litice ale dezvoltării în continuare a 
U.C.I.“.

în  partea a doua a şedinţei, prezidată 
de Veselin Djuranovici, preşedintele C.C. 
al U.C. din Muntenegru, a fost prezentat 
raportul Comisiei pentru relaţii interna
ţionale. în numele Comisiei, raportul a 
fost expus de Niaz Dizdarevici, membru 
al Comitetului Executiv al C.C. al 
U.C.I. Rezoluţia „Uniunea Comuniştilor 
din Iugoslavia în lupta pentru relaţii 
internaţionale .bazate pe egalitate în drep
turi, pentru pace şi socialism", a fost a - 
doptată în unanimitate.

în şedinţa comună a Prezidiului şi a 
Comitetului Executiv ale Conferinţei Fe
derale a Uniunii Socialiste a Poporului 
Muncitor din Iugoslavia a fost unanim 
adoptată propunerea Comitetului de co
ordonare al organizaţiilor social-politice 
pentru problemele cadrelor ca Milentie 
Popovici să fie desemnat candidat pentru 
funcţia de preşedinte al Skupştinei Fe
derale a R.S.F. Iugoslavia, pe care a de
ţinut-o şi pînă în prezent.

A fost, de asemenea, dapotată în una
nimitate, propunerea ca lui Mitia Ribi- 
cici, membru al Comitetului Executiv al 
C.C. al U.C.I., să i se încredinţeze man
datul pentru alcătuirea Vecei Executive 
Federale a R.S.F. Iugoslavia.

Convorbirile franco-vest- 
germane de la Paris

Paris 14 (Agerpres). — In cadrul 
unei a doua runde de convorbiri 
dintre cancelarul Kurt Georg Kie
singer şi preşedintele de Gaulle au 
fost reluate — după cum relatează 
agenţia D.P.A., „sub forma unor 
consideraţii generale“ — proble
mele politice vest-europene, ţinîn- 
du-se în special seama de relaţiile 
franco-vest-germane. Au fost, de 
asemenea, „atinse“ problemele în 
legătură cu Uniunea Europei Occi
dentale.

Pe planul problemelor tehnice, 
îndeosebi de ordin economic, rela
tează cercurile citate de agenţia 
D.P.A., au fost discutate, în pri
mul rînd, criza monetară din no-

tul: „El a hotărît de unul singur în

• M

Interviul televizat al lui Willy Brandt
Bonn 14 (Agerpres). — Intr-un interviu acordat televiziunii vest- 

germane, Willy Bradt, ministrul afacerilor externe al R. F. a Germaniei,
a arătat că „în stadiul actual nu se întrevede încă o soluţie concretă
pentru înlăturarea divergenţelor privind Uniunea Europei Occidentale“, 
în  continuarea declaraţiilor sale, caracterizate de un ton rezervat, el 
a vorbit despre „actualul prilej, al unei cooperări franco-vest-germane 
directe, de a se realiza un progres pe planul colaborării economice“.

PAKISTAN DISENSIUNILE
PAR A SE FI AGRAVAT

Caraci 14 (Agerpres). — In timp 
ce în ambele părţi ale Pakistanu
lui, demonstraţiile şi violenţele au 
fost înlocuite cu linişte şi calm, în
tre principalele partide politice 
din ţară, disensiunile par să se fi 
agravat pe neaşteptate. La scurt 
timp după ce preşedintele Ayub 
Khan a anunţat încheierea nego
cierilor dintre oficialităţi guverna
mentale şi reprezentanţi ai opozi
ţiei, Comitetul acţiunilor demo
cratice, alcătuit din cele opt par
tide opoziţioniste care acceptaseră 
să participe la aceste tratative, a 
fost dizolvat.

Agravarea dezacordului dintre 
principalele organizaţii de opoziţie 
ale ţării, menţionează în legătură

C O O R D O N A T E  U N I V E R S A L E
•  Înaltul comisariat al

O.N.U. pentru refugiaţi a reîn
noit în acest an acţiunea „Dis
cul refugiaţilor din Africa şi
Palestina“ întreprinsă în anii 
1963 şi 1964, în favoarea tabe
relor de refugiaţi din Africa şi 
Palestina. Răspunzînd chemării 
O.N.U., un număr de 16 vedete 
internaţionale ale cîntecului, 
printre care Frank Sinatra, Ray 
Charles, Samy Davis şi Char
les Aznavour, şi-au dat con
cursul pentru realizarea u-
nui disc intitulat „Festivalul 
internaţional al vedetelor“, care 
a fost pus în vînzare începînd 
de vineri.

niol „Ragunda“. Această desco
perire a permis arestarea a 
cinci persoane şi lichidarea u- 
nei reţele internaţionale de tra
ficanţi de droguri.

V,

9  Serviciul de vamă din 
New York a anunţat descope
rirea a 28 kg de heroină pe 
bordul cargobotului suedez 
„Grundsuna“. Duminica trecută, 
o cantitate identică de heroină 
fusese descoperită într-un antre- 
depozit din cartierul nevvyor- 
kez Queens In ambele cazuri 
stupefiantele se găseau in cutii 
de conserve de peşte.

Lăzile în care se aflau cutiile 
cu stupefiante descoperite du
minică fuseseră descărcate îm
preună cu alte mărfuri la 20  
februarie din cargobotul spa-

®  După cum relatează a- 
genţia M.E.M. în regiunea Awa- 
lek din nordul Republicii Popu
lare a Yemenului de Sud au re
început tulburările. în cursul 
unui Congres popular care a a- 
vut loc, adaugă agenţia citată, 
miniştrii de interne şi apărării 
ai R.P.Y.S. au declarat că gu
vernul sud-yemenit va lua mă
suri deosebit de severe împotri
va mişcărilor contrarevoluţiona
re şi a oricăror persoane care se 
opun actualei politici a ţării.

U.R.S.S., R.A.U., Marea Britanie 
şi S.U.A.

Reuniunea va fi prima de a- 
cest gen. O a doua reuniune 
este prevăzută să se ţină la 
New York în zilele de 16—27 
iunie, pentru a definitiva rapor
tul, care va fi trimis apoi spre 
examinare Adunării Generale a 
O.N.U. din toamna acestui an.

9  Joi seara, Camera Comu
nelor a aprobat cu 232 voturi, 
contra a 62, politica guvernului 
britanic faţă de Nigeria.

Deputaţii conservatori s-au 
abţinut de la vot. Deputaţilor 
liberali care au votat împotrivă, 
li s-au alăturat 30 de deputaţi 
laburişti.

9  Experţi în probleme nu
cleare din 18 ţări se vor întîlni 
la Vifena în zilele de 17—21 
martie, pentru a adopta un ra
port cu privire la folosirea e- 
nergiei nucleare in scopuri paş
nice în ţările în curs de dezvol
tare, s-a anunţat la sediul 
O.N.U. Urmează să fie prezenţi 
reprezentanţi din Brazilia, Ca
nada, Cehoslovacia, Danemarca, 
Franţa, Ghana, India, Italia, Ja
ponia, Republica Malgaşă, Me
xic, Pakistan, Polonia, România,

O Frank Willis, asistent al 
directorului unei agenţii din 
Harlem pentru combaterea să
răciei, a fost arestat şi acuzai 
de fraudă. El ar fi sustras din 
fondurile agenţiei destinate a 
jutorării populaţiei sărace sunr 
de aproximativ 500 000 dolari 
Autorităţile afirmă că în acea - 
tă afacere sínt implicate şi a l  
persoane ale căror nume nu a 
fost însă dezvăluite. Ele urme; 
ză să apară în procesul ce 
fost intentat lui Frank Willis.

cu aceasta agenţiile de presă, a 
fost provocată de poziţia diferită 
pe care acestea au adoptat-o faţă 
de rezultatele negocierilor avute 
cu guvernul. Reprezentanţii din 
Pakistanul occidental par să fi fost 
satisfăcuţi de faptul că Ayub Khan 
s-a declarat de acord cu introdu
cerea votului universal-direct, pre
cum şi cu crearea unui parlament 
federal, în timp ce reprezentanţii 
Pakistanului oriental, care ceruse
ră o autonomie deplină pentru a- 
ceastă regiune a ţării, au fost ne
mulţumiţi de faptul că examina
rea acestei probleme a fost amî- 
nată pentru o dată ulterioară.

După dizolvarea Comitetului ac
ţiunilor democratice, fostul mare
şal al aerului Asghar Khan, 
una din cele mai proeminente fi
guri ale opoziţiei pakistaneze, a 
anunţat formarea unui nou partid 
politic, „Partidul Justiţiei“, care ar 
urma să grupeze o serie de perso
nalităţi politice ce se declară in
dependente.

în acest timp, fostul ministru de 
externe, Zulficar Aii Bhutto, un 
alt reprezentant de seamă al for
ţelor de opoziţie din ţară, care 
n-a acceptat să participe la trata
tive cu guvernul, s-a pronunţat 
pentru alegerea rapidă a unei Adu
nări Constituante.

iembrie 1968 şi repercusiunile ei. 
Preşedintele de Gaulle şi cancela
rul Kiesinger au căzut de acord 
asupra necesităţii de a se îmbună
tăţi mecanismul de informare re
ciprocă şi de a crea „un fel de 
organism coordonator pentru ca
zuri de criză“. Cancelarul Kiesin
ger ar fi evocat în această pri
vinţă măsurile luate între timp de 
guvernatorii principalelor bănci 
centrale, de a se întruni în termen 
de 12—24 ore, în situaţii de criză. 
Cercurile citate, care s-au expri
mat în termeni destul de rezervaţi 
în legătură cu desfăşurarea con
vorbirilor franco-vest-germane la 
nivel înalt, adaugă că a fost abor
dată cu acelaşi prilej necesitatea 
unei îmbunătăţiri a cooperării eco
nomice dintre cele două ţări.

Noua convorbire de vineri din
tre generalul de Gaulle şi cance
larul Kiesinger a fost urmată de 
o şedinţă plenară, cu participarea 
premierului francez, Maurice Cou- 
ve de Murville, şi a membrilor 
celor două delegaţii. Făcînd un bi
lanţ provizoriu al convorbirilor 
care au avut loc pînă acum, agen
ţia France Presse .arată că obiec
tivul lor esenţial a constat în „în
cercarea de a realiza o apropiere 
a aprecierilor asupra situaţiei ge
nerale“.

Vizita delegaţiei gu
vernamentale române

în Noua Zeelandă
Wellington 14 (Agerpres). — 

Tovarăşul Gheorghe Rădulescu, 
vicepreşedinte al Consiliului de 
Miniştri, conducătorul delegaţiei 
guvernamentale române, care se a- 
flă în vizită în Noua Zeelandă, a 
semnat vineri un acord cu privire 
la clauza naţiunii celei mai favo
rizate între Noua Zeelandă şi Ro
mânia. România este astfel a patra 
ţară din rîndul statelor socialiste, 
după U.R.S.S., Bulgaria şi Polo
nia, care a încheiat un asemenea 
acord cu Noua Zeelandă,

Şeful delegaţiei guvernamentale 
române a avut convorbiri cu mi

nistrul comerţului exterior din 
Noua Zeelandă, John Marshall, în 
cadrul cărora a avut loc un larg 
schimb de păreri privind dezvol
tarea relaţiilor comerciale bilate
rale. România este interesată să 
cumpere din Noua Zeelandă lină, 
piei şi alte produse, livrînd în 
schimb echipament industrial, în 
special vagoane de cale ferată, 
tractoare, motoare electrice, ca
mioane şi echipament forestier.

Tovarăşul Gheorghe Rădulescu a 
mai avut întîlniri cu ministrul fi
nanţelor, Robert Muldoon. şi cu 
ministrul vămilor, Norman Shelton.

Declarafia preşedintelui 
Guineei Ecuatoriale

Bata 14 (Agerpres). — Preşe
dintele Guineei Ecuatoriale, Fran
cisco Macias Nguema, a avut în
trevederi cu trimisul special al se
cretarului general al O.N.U., Mar- 
cial Tamayo, şi cu ambasadorul 
Spaniei la Bata, Pan de Soraluce. 
Francisco Macias a arătat că ţara 
sa se pronunţă pentru încheierea

unui acord cu Spania, care să în
locuiască acordul provizoriu sem
nat la 12 octombrie 1968 şi pe 
care Guineea Ecuatorială îl con
sideră nul. Pe de altă parte, pre
şedintele Macias a declarat că 
ţara sa doreşte să primească îm
prumuturi din toate ţările pentru 
a face faţă actualelor dificultăţi 
economice.

Se aşteaptă relatările cos
monauţilor navei „Apolio-9“

HOUSTON 14 (Agerpres). — 
Succesul misiunii „Apollo-9“ a sporit 
şansele Statelor Unite de a încerca 
debarcarea primilor cosmonauţi ame
ricani pe Lună în iunie sau iulie, se 
apreciază după încheierea călătoriei 
de 6,2 milioane km in jurul Pămîn- 
lului a cosmonauţilor James McDivitt, 
David Scott şi Russell Scbweickart.

Programul de debarcare a primilor 
americani pe Lună cuprinde încă o 
etapă preliminară — zborul circum- 
lunar al navei cosmice „Apollo-10", 
data căruia urmează să fie anunţată 
spre sfîrşitul lunii martie. Se crede 
că „Apollo-10“ va fi  lansată la 17 
mai, avînd la bord pc Thomas Staf-

Preşedintele Nixon a hotărît crearea 
sistemului de rachete „Sentinel“

Washington 14 (Agerpres). — 
Preşedintele Nixon a anunţat vi
neri, în cadrul unei conferinţe de 
presă ţinută la Washington, că a 
hotărît crearea sistemului de ra
chete antibalistice „Sentinel“, insă 
pe o bază „substanţial modificată“ 
faţă de recomandările fostului pre
şedinte Lyndon Johnson. R. Ni
xon a afirmat că acest proiect nu 
ar trebui să constituie un obstacol 
în calea convorbirilor cu Uniunea 
Sovietică în vederea unei even
tuale reduceri a armamentelor.

înaintea începerii conferinţei de 
presă, preşedintele Nixon s-a con

sultat, cu liderii partidelor repu
blican şi democrat; în legătură cu 
hotărîrea luată asupra proiectului 
„Sentinel“. Potrivit agenţiei Asso
ciated Press, liderul majorităţii de
mocrate din Senat Mike Mansfield, 
şi senatorul Edward Kennedy s-au 
opus hotărîrii preşedintelui. în ul
timele zile. cercuri tot mai largi 
ale opiniei publice din S.U.A. s-au 
pronunţat împotriva aplicării pro
iectului „Sentinel“, subliniind efec
tele negative ale acestui program 
în contextul eforturilor actuale pe 
plan internaţional pentru înceta
rea cursei înarmărilor

ford, John Young şi Eugene Cernan. 
Cu acest prilej, modulul lunar, expe
rimentat de cei de pe „Apollo-9“ 
intr-un zbor în jurul Pămîntului, ur
mează să fie supus încercărilor la nu
mai 11 km de Lună.

în pofida zvonurilor care circulă 
în rîndul ziariştilor aflaţi la centrele 
spaţiale Cape Kennedy şi Houston, 
potrivit cărora echipajul navei „A- 
pollo-10“ s-ar pregăti pentru debar
carea pe Lună, conducătorii Admi
nistraţiei nationale pentru problemele 
aeronauticii şi cercetarea spaţiului 
cosmic (N.A.S.A.), subliniază că o 
nouă repetiţie generală este necesară 
şi nu se poate renunţa la verificarea 
modulului în spaţiul din imediata a- 
propiere a satelitului natural al Pă- 
rrântului.

Se subliniază astfel că navigaţia in 
apropierea Lunii poate fi complicată 
de concentrările de masă, de natură 
să influenţeze puternic orbita unui 
corp aflat în imediata apropiere a 
suprafeţei lunare. Pe de altă parte, 
specialiştii de la N .A.S.A., care au 
detectat unele defecte minore la di
verse aparate ale rachetei, purtătoare 
„Saturn-1“ şi ale navei cosmice „A- 
pollo-9“, apreciază că o nouă repe
tiţie generală va permite o rodare 
mai bună a vehiculului spaţial con
struit din nu mai puţin de 6 mili
oane de piese.

Decizia definitivă privind viitorul 
programului american de debarcare 
pe Lună urmează să fie luată după 
ascultarea relatărilor celor trei cosmo
nauţi ai navei „Apollo-9“, care timp 
de 12 zile vor prezenta în detaliu 
observaţiile făcute în timpul celor 111 
de evoluţii în jurul Pămîntului. Ei 
se află în prezent la bordul port
avionului „Guadalcanal", unde au 
fost supuşi unui prim examen medical.

SPANIA: Vedere parţială din 
piaţa Marüres din Manesa, unde 
are loc tradiţionalul festival al 
dansului popular „sardana“; au 
participat în acest an 44 de 
grupuri folclorice. Câştigătoarea 
festivalului a fost formaţia 

„violetelor“ din Barcelona.

După condam
narea lui Ray

I

New York 14 (Agerpres). — Con
damnarea lui James Earl Ray la 
99 de ani închisoare în baza recu
noaşterii sale privind asasinarea 
liderului populaţiei de culoare din 
S.U.A., Martin Luther King, nu a 
făcut să se stingă îndoielile în le
gătură cu existenţa unui complot. 
Arthur Hanes, primul avocat de
semnat să-l apere pe James Earl 
Ray, a declarat joi că acesta i-a 
vorbit despre „contactele stabilite“ 
înaintea săvîrşirii crimei. „Consi
der Că am petrecut mai mult timp 
stînd de vorbă între patru ochi cu 
Ray decît oricare altă persoană — 
a declarat Hanes — şi am o ex
perienţă suficientă pentru a-nii da 
seama cînd o persoană spune ade
vărul şi cînd minte. în ce-1 pri
veşte pe Ray, îl cred atunci cînd 
mi-a spus despre existenţa acestor 
„contacte“.

Senatorul Eastland a spus că 
doreşte să cunoască de unde a pu
tut Ray să ştie că pastorul King 
se afla la hotelul Loraine din 
Memphis, de unde a ştiut el unde 
se afla camera lui King, că pasto
rul va ieşi în balconul unde a fost 
împuşcat şi cum a reuşit să închi
rieze o cameră care îi oferea cel 
mai bun unghi de tragere posibil? 
„Cred —• a adăugat senatorul — 
că cineva din acest hotel l-a aju
tat pe Ray“.
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